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Angående 
anslagen till 
postverket.

Punkten 2.
Under anslagstiteln Postverket hade Kongl. Maj:t föreslagit, 

att Riksdagen, med godkännande af vissa enligt statsrådsproto
kollet öfver finansärenden för den 12 sistlidne januari ifrågasatta 
ändringar i postverkets stater, måtte för år 1889 bestämma post
verkets anslag, förslagsvis beräknadt, till 6,415,000 kronor, att utgå 
direkt af postmedlen, hvarigenom postverkets utgiftsstater skulle 
ökas med 115,000 kronor.

I anledning af denna Kongl. Maj:ts framställning anförde ut
skottet, bland annat, att en af Kongl. Maj:t under omkostnadssta- 
ten föreslagen höjning i anslaget till traktamenten för vaktbetjente 
med 50,000 kronor, icke kunde för närvarande af utskottet föreslås 
till högre belopp än 40,000 kronor; hvarefter utskottet hemstälde:

att Riksdagen, med beräknande af postverkets stater för år 
1889 till följande belopp, nemligen:
aflöningsstaten till...................................................  kronor 2,566,200: —
öfvergångsstaten till................................................ 8,400:
indragnings staten till ........................................... » ^7,540:
pensionsstaten till .................................................... » /.In r™
omkostnadsstaten till ............................................ » 3,620,o00:

.........  » 83,000: —
............... :> 42,945: —

oförutsedda utgifter till ..............
afkortningar och restitutioner till

tillsammans kronor 6,405,000: — 
måtte bestämma postverkets anslag, förslagsvis beräknadt, till
6,405,000 kronor, att utgå direkt af postmedlen.

Yid punkten hade anmälts reservation af herrar N. Petersson 
i Runtorp, J. Anderson i Tenhult och Lasse Jönsson i Sandby; 
och begärdes nu ordet af

Herr K. Petersson i Runtorp, som yttrade: Hå jag inom
utskottet varit af olika mening med flertalet beträffande utskottets 
hemställan i nu föredragna punkt, vill jag med några ord redogöra 
för skälen härtill.

Jag har ansett, att det under närvarande omständigheter be
träffande så väl post- som telegrafverket, vore oklokt af Riksdagen 
att fatta ett sådant beslut, som utskottet här föreslagit; ty de båda 
inrättningar, hvarom under de senaste dagarne här så mycket 
talats, nemligen stadsposten och telefonväsendet, skola helt säkert 
komma att inverka äfven på poststaten derhän, att den af Kongl. 
Maj:t beräknade höjning af postverkets inkomster under år 1889 
icke inträffar, och att alla de utgifter, som postverket beräKnat för 
nästkommande år, icke blifva behöfliga. Och då jag dessutom 
förmodar, att det är Riksdagens mening och möjligtvis äfven 
Kongl. Maj:ts att söka få postverkets inkomster och utgifter att gå 
ihop, och den nu föreslagna staten icke skulle tillämpas förr än 
nästa år, har det synts mig tillräckligt att äfven för år 1889 låta 
bero vid de summor, som i den vägen äro bestämda för inneva
rande år. Postverkets inkomster för innevarande år hafva upp
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tagits till 6,300,000 kronor, men för nästkommande år har man 
heräknat inkomsterna till 6,580,000 kronor och utgifterna till
6,405,000 kronor. För min del tror jag det vore godt och väl, om 
postverket nästa år inbringade 6,300,000 kronor, liksom i år, och 
då postverket enligt min mening bör rätta sina utgifter efter in
komsterna, d. v. s. begränsa dela för år 1889 till nyssnämnda be
lopp, 6,300,000 kronor, tager jag mig friheten yrka, att Riksdagen 
måtte i stället för de begärda 6,405,000 kronor, för ändamålet be
vilja endast 6,300,000 kronor. Häremot kan väl invändas, att i 
sådant fall blifver icke staten för postverket godkänd. Men om 
Andra Kammaren fattade ett sådant beslut, som jag föreslagit, 
skulle ju frågan ovilkorligen komma till förnyad behandling af 
statsutskottet, hvilket det då ålåge att åstadkomma en samman- 
jBråkning mellan utskottets förslag, hvilket jag antager, att Första 
Kammaren kommer att bifalla, och Andra Kammarens beslut. 
Jag kunde väl hafva yrkat återremiss. Men då följden af ett så
dant beslut blifvit endast den, att utskottet inkommit med hem
ställan till kammaren att fatta beslut i frågan, har jag ansett 
lämpligare att genast yrka utgiftssummans nedsättning för att 
derigenom åvägabringa en sammanjemkning, i sammanhang hvar
med gifvetvis beräkningen af postverkets inkomster under nästa 
är skulle nedsättas jemväl till 6,300,000 kronor.

Jag yrkar derför, som sagd! är, att kammaren måtte nedsätta 
postverkets anslag för år 1889 från af utskottet föreslagna 6,405,000 
kronor till 6,300,000 kronor.

I detta yttrande instämde herr J. Anderson i Tenhult.

Vidare anförde:

Herr vice talmannen Sven Kilsson: Då den siste talaren
icke egentligen gjort någon annan anmärkning mot den uppgjorda 
staten, än hvad som kan hafva något sammanhang' med den så 
kallade stadsposten, så hade jag trött, att han skulle komma till 
det resultat att yrka afslag på det anslag, som begärts till trakta
menten för vakfbetjente med 50,000 kronor. Ty det lider intet 
tvifvel, att, då stadsposten så betydligt utvecklat sig, brefbärarne 
icke få så särdeles mycket att göra, åtminstone inom hufvudstaden, 
och det är derför som utskottet föreslagit indragning af anslaget 
till denna post med 10,000 kronor. Herr Kils Pettersson har här 
icke fram stält någon anmärkning mot de öfriga posterna, och jag 
tror icke heller, att han haft skäl dertill, tv dessa poster äro af- 
sedda för postverkets utveckling och hafva till ändamål att till
godose allmänhetens beqvämlighet så mycket som möjligt, och det 
kan väl icke vara meningen att gorå ändring i dylika poster. 
Kammaren torde således finna, att den af Kongl. Maj:t begärda 
förhöjningen af anslaget är af den beskaffenhet, att ett .Riksdagens 
afslag derpå skulle lända allmänheten till skada och sätta Kongl. 
Maj:t ur stånd att låta poststyrelsen sköta detta verk, som sig 
bör. Herr Kils Pettersson har nu yrkat, att det begärda anslaget

Angående 
anslagen till 
postverket. 

(Forts.)
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Angående 6,415,000 kronor skulle nedsättas till 6,300,000 kronor och trott, att 
anslagen till om första Kammaren biföll utskottets förslag, en sammanjemk- 
P°(Vortsf besluten skulle kunna åstadkommas. Jag vet dock verk-

or s' ligen icke, hur detta skulle gå till; för min del tror jag icke att 
statsutskottet kommer till något annat resultat i sådant fall än att 
föreslå gemensam votering. Hvilket resultat som kan uppkomma 
af den gemensamma voteringen är ju på förhand ej godt att för
utse, men jag antager, att Riksdagen vill bereda allmänheten all 
den beqvämlighet, som det är möjligt för postverket att bereda 
utan allt för stora uppoffringar, och då kan afgörandet ej ske mer 
än på det sättet att bifalla utskottets förslag.

Jag yrkar derför bifall till utskottets förslag, ehuru jag. dock 
icke skulle haft något emot att indraga det anslag på 50,000 kro
nor, som blifvit begärdt till traktamente för vaktbetjente, som väl 
torde kunna anstå till något annat år.

Herr K. Petersson i Runtorp: Det har icke varit min me
ning att vägra något anslag, utan jag har verkligen fullt förtro
ende till poststyrelsen, och tror, att den bäst vet, hvad den be- 
höfver. Jag vill icke taga bort ett öre, utan blott hålla utgifterna 
inom de gränser, hvartill inkomsterna kunna sträcka sig, och jag 
tror för min del icke, att vare sig inkomsterna eller utgifterna för 
nästa år komma att belöpa sig till mer än 6,300,000 kronor. Att 
lägga sig i styrelsens förvaltning, det anser jag mig icke kunna
våga mig på. Följden blir dock alltid, att man måste använda så
mycket, som erfordras.

Min afsigt är naturligtvis blott, att, om poststyrelsen får ett 
sådant anslag på 6,300,000, den skall, hålla sig inom behöriga 
gränser och blott använda hvad som ovilkorligen behöfves.

Att nu gifva sig in i detaljer och säga, att till exempel af 
omkostnadsstaten anslaget till uppbörds- och frimärkesprovision 
skall höjas med 5,000 kronor, är ju omöjligt, ty huru vet man
det? Alla förslag äro approximativa, och man kan hvarken be
stämma en summa af 3,000 eller 5,000 kronor, utan det får an
vändas så mycket som behöfs. Detta är nu blott en obetydlig 
post, men för min del tror jag, att frimärkesförsäljningen icke blir 
större för nästkommande än för innevarande år i följd af konkur
rensen från stadsposten och telefonerna. Då det emellertid icke 
kan blifva annat än förslagssumma!-, så vill jag icke motsätta mig 
dessa anslag, som verkligen erfordras, långt derifrån. Jag vill 
dock fortfarande yrka bifall till mitt förut framstälda yrkande.

Sedan öfverläggningen nu förklarats slutad och herr talman
nen gifvit proposition å de båda framstälda yrkandena, biföll 
kammaren utskottets hemställan.

Punkten 3.
Angående Kongl. Maj:t hade under anslagstiteln Telegrafverket föresla-

amlagen till gft, att Riksdagen, med godkännande af åtskilliga enligt stats- 
télegraf- 
verket.
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rådsprotokollet öfver finansärenden tillstyrkta ändringar i telegraf- Angående 
verkets utgiftsstater, under Kong! Magt förbehållen rätt att i anslagen till 
dessa stater göra de jemkningar, som kunde finnas af behofvet verket' 
påkallade, måtte bestämma telegrafverkets anslag för år 1889 till (Forts.)
1.260.000 kronor, att såsom reservationsanslag utgå i första rum
met direkt af telegrafmedlen, samt tillika medgifva, att, derest 
öfverskott skulle å telegrafinkomsterna uppstå, detta öfverskott 
finge af Kongl. Maj:t användas för telegrafverkets tidsenliga ut
veckling och förbättring.

Statsutskottets hemställan i denna punkt var af följande lydelse:
»att Riksdagen må på det sätt bifalla Kongl. Maj:ts föreva

rande förslag, att Riksdagen, med godkännande af de enligt stats
rådsprotokollet öfver finansärenden den 12 januari 1888 tillstyrkta 
ändringar i telegrafverkets utgiftsstater, under Kongl. Maj:t för
behållen rätt att i dessa stater göra de jemkningar, som kunna 
finnas af behofvet påkallade,

a) bestämmer telegrafverkets ordinarie anslag för år 1889 till
1.200.000 kronor, att såsom reservationsanslag utgå direkt af tele
grafmedlen, samt tillika medgifver, att, derest öfverskott skulle å 
telegrafinkomsterna uppstå, detta öfverskott må af Kongl. Maj:t 
användas för telegrafverkets tidsenliga utveckling och förbättring; 
samt

b) på extra stat för år 1889 anvisar ett belopp af 60,000 kro
nor att användas till betäckande af telegrafverkets utgifter, i den 
mån dessa icke kunna bestridas med verkets egna inkomster.»

Reservation hade vid denna punkt anmälts af herrar N. Pe
tersson i Runtorp, J. Jonson i Fröstorp, J. Anderson i Tenhult,
Lasse Jönsson i Sandby och A. G. Anderson i Himmelsby, utaf 
h vilka

Herr K. Petersson i Runtorp nu begärde ordet och yttrade:
Det är här samma skäl, som vid föregående punkt, som föranledt 
min reservation.

Vi se här, att man beräknat, det eu brist af 60,000 kronor 
skulle uppstå för telegrafverket. Men detta vet man ju icke, då 
det blott är eu, om ock antaglig, förslagsberäkning. Skola dessa 
institutioner, post- och telegrafverket, bära sig, bör man upptaga 
inkomsterna till likhet med de erforderliga utgifterna, och jag får 
på denna grund föreslå dels, att uti punkt a) telegrafverkets ordi
narie anslag bestämmes för år 1889 till 1,260,000 kronor, dels ock 
att utskottets hemställan i punkten b) måtte afslås. ,

Nu kan man svara, att detta tjenar ju ingenting till, då med
len gå ut i alla fall. Ja, låt vara, men då bör telegrafstyrelsen 
få veta, att vi vilja, att det skall räcka till och gå ihop. Dess
utom då det gäller icke innevarande utan först nästkommande år, 
så vet man ju icke, huru det skall gestalta sig. Men troligtvis 
kan det icke komma att fattas så mycket, enär telegrafstyrelsen 
redan vidtagit en ganska klok åtgärd genom den föreslagna ned- 
sättningen af portot för telegram med ett färre antal ord, en ned- •
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Angående 
anslagen till 

telegraf
verket. 
(Forts.)

sättning, hvilken jag tror skall komma att verka godt. Vill sty
relsen derjemte, såsom den börjat, fortfara med att indraga statio
ner eller åtminstone nedflytta en del sådana från högre till lägre 
klass, så bör derigenom afsevärda besparingar kunna vinnas, Nu 
är det redan föreslaget, att för en summa af omkring 60,000 kro
nor bygga eu ny linie i Norrland, och då tycker jag, att det läm
par sig mycket väl att, när denna nya linie blir färdig, en del 
tjensteman, som_ hafva högre löner, förflyttas dit upp till motsva
rande platser. Äfven derigenom bör rätt mycket kunna inbesparas 
på det hela. Jag tror derför, att man bör bibehålla samma summa 
som förut eller 1,260,000 kronor och beräkna verkets inkomster och 
utgifter lika, att man bör se tiden an och afvakta huru det kom
mer att gå i längden. Det blir då en allvarlig uppmaning för 
vederbörande att taga vara på tidens tecken och söka spara så 
mycket som möjligt.

Mina yrkanden blifva derför, att vid punkten a) telegrafverkets 
ordinarie anslag bestämmes till 1,260,000 kronor, samt att punkten 
b) måtte afslås.

Vidare anförde:
*

Chefen för finansdepartementet herr statsrådet friherre von 
Essen: Herr talman, mine herrar! Så vidt jag rätt uppfattat den 
siste talaren, gick hans yrkande ut på, att det ordinarie anslaget 
skulle bestämmas till 1,200,000 kronor, och att de 60,000 kronor, 
som utskottet föreslagit till uppförande å extra stat, skulle afslås.

Jag har flera gånger under de föregående åren haft tillfälle 
att byta mening med den ärade talaren i den frågan, huru vida 
man kan förvänta att vinna någon besparing genom att nedsätta 
förslagsanslag under de belopp, hvartill de kunna beräknas skola 
uppgå. Det är hans föreställning, att man derigenom kan åstad
komma besparingar, men jag för min del kan icke tro, att det af- 
sedda syftemålet dermed vinnes. Om ett bestämdt anslag ned- 
sättes, så kan visserligen en besparing uppstå, men detta gäller 
icke om förslagsanslagen. Beträffande till exempel den stora post, 
som kallas underhållsstaten, så måste derifrån utbetalas hvad som 
kräfves, och det kan icke inverka på den saken, om man nedsätter 
detta förslagsanslag, ty penningarna måste utgå i alla fall. En 
annan sak är, om icke vederbörande embetsverk iakttager all möj
lig sparsamhet vid anslagets användning. Mycket illa, om så är, 
men något skäl till en dylik anmärkning emot telegrafstyrelsen 
torde väl icke finnas; åtminstone har jag icke hört anmärkas mot 
denna styrelse, att den ej skulle vara sinnad att göra besparingar, 
der sådana kunna ske. Under föregående år hafva, såsom det 
visar sig för dem, hvilka behaga genomgå förhållandena, ganska 
betydliga indragningar och besparingar egt rum, och sådana komma 
naturligtvis att fortgå i möjligaste måtto.

Nu har Kongl. Maj:t begärt att få telegrafverkets anslag upp- 
fördt på ordinarie stat med ett belopp af 1,260,000 kronor. Jag 
har förut i denna kammare haft tillfälle att förutspå, att detta be-
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lopp icke är eller kommer att blifva tillräckligt, i händelse tele- Angående 
fonväsendet i enskildes hand kommer att utveckla sig i den rigt- 
ning och omfattning, som man har anledning att vänta. Detta verket. 
kommer att inverka på telegrafverkets inkomster, och då dess ut- (Forts.) 
gifter icke i någon väsentlig mån kunna nedsättas, så måste följ
den blifva, att man nödgas af Riksdagen fordra ett tillskott. Att 
nu upptaga denna förhöjning af anslaget på extra stat, såsom ut
skottet föreslagit, anser jag för min del vara oegentligt, när man 
kan motse, att tillskottet eller anslaget fortfarande måste utgå.

Hvad åter den siste talarens yrkande beträffar, är äfven der
emot att anmärka, att det inverkar skadligt på budgeten. Då ut
gifterna säkerligen ej kunna för år 1889 nedbringas under 1,260,000 
kronor, har man genom bifall till herr N. Peterssons yrkande om 
afslag å 60,000 kronor blott föranledt till eu missräkning i budgeten, 
som föranleder brist att sedermera fylla. Jag har tillåtit mig att 
anmärka detta, och jag tror icke, att det är en lämplig åtgärd att 
statsreglera på sådant sätt.

Efter min mening är det sålunda rigtigast att åtminstone bi
falla hvad utskottet i detta fall föreslagit så väl i punkten a) som 
punkten b).

Herr vice talmannen Sven Nilsson: Jag är väsentligen före
kommen af herr statsrådet och chefen för finansdepartementet. Det 
betyder verkligen detsamma, hvilka summor kammaren bestäm
mer, ty det är alldeles klart, att om anslaget icke räcker till, så 
får Kongl. Maj:t i alla fall skaffa medel till verket, emedan det ej 
kan läggas ned. Det har således ej någon annan betydelse än 
den att sätta en ännu större press på telegrafverket att försöka få 
debet och kredit att gå ihop. .

För min del kan jag icke gå in på det förslag, som Nils Pe
tersson framstäf, ty det är att bifalla Kongl. Maj:ts förslag oför- 
ändradt, som uppför 60,000 kronor på ordinarie stat, hvilka af 
statsutskottet satts på extra stat. Han har velat med bifall till 
mom. a), att man skulle bestämma det ordinarie anslaget för 
1889 till 1,260,000, hvilket är detsamma som Kongl. Maj:ts förslag.
Men statsutskottet har ansett, att de 60,000 kronor böra icke sättas 
på ordinarie utan extra stat. Följaktligen då det förslag, utskottet 
framstält, är vida att föredraga, hemställer jag, att Kammaren 
måtte bifalla det.

Herr N. Petersson i Runtorp: Jag vill blott i korthet till
kännagifva, att min mening är den, att inkomster och utgifter 
skola beräknas lika, så att när man fått utgiftsstaten beräknad, 
skall man höja inkomstberäkningen till samma belopp. Hvad vi 
här beräkna, blir naturligtvis likgiltigt. Telegrafverket får lof att 
hafva, hvad det oundgängligen behöfver. Men då man nu ej kan 
veta, hvad det kommer att behöfva för år 1889 annat än förslags
vis, skall man ändå försöka att komma det så nära som möjligt, 
ehuru det är oss omöjligt att komma till någon bestämd siffra.
När man för öfrigt ännu ej vet, huru vida det skall blifva samman-

Onsdagen den 21 Mars, f. m
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Angående slagning af post- och telegrafverken eller icke, så har jag trott det 
anslagen till vara försigtigast och klokast att bibehålla de inkomst- och utgifts- 

verket. fe^ater för nästkommande år, Indika äro för dessa verk bestämda
(Forts.) för innevarande år.. Men nog tror jag, såsom herr statsrådet sade,

att det kanske blir större skilnad än hvad man egentligen har 
beräknat. Jag ber emellertid, sedan jag gjorts uppmärksam på, 
att jag i mitt yrkande begick ett misstag, få rätta detsamma i 
punkten a) till bifall till 1,200,000 kronor, i stället för 1,260,000 
kronor. A punkten b) yrkar jag fortfarande afslag.

Herr G-umselius: Herr talman! Herr Mils Petersson utgick 
från en förutsättning, som väl ej var fullt rigtig. Han vttrade 
nemligen, att telegrafverket visserligen var på underbalans, men 
att det var skäl att hoppas, det förhållandena skulle blifva bättre, 
sedan telegrafstyrelsen nedsatt portosatsen för telegram med ett 
mindre antal ord. Äfven jag hyser förhoppning om fördel för 
framtiden af eu sådan portonedsättning, men jag ber att fä påpeka 
gent emot den ärade ledamoten af statsutskottet, att dels har denna 
nedsättning ännu icke blifvit begärd, dels är den ännu mindre 
beslutad. Telegrafstyrelsen har endast gjort en framställning i 
ämnet till Kong!. Maj:t i, den retning, att åtgärder måtte vidtagas 
för möjliggörandet af eu sådan nedsättning af portosatserna. Men 
telegrafstyrelsen har ej varit blind för att en sådan nedsättning, 
långt frän att bringa jemvigt i första ögonblicket, kommer att för 
den närmaste tiden, för de första åren sannolikt medföra eu minsk- 
ning i inkomsterna, hvilken åter sannolikt efterföljes af en steg
ring af telegrammens antal —- dock icke så, att det skulle fullt 
uppväga minskningen af portosatserna; men jag tror, att man 
snart nog skall få samma inkomster som förut och sedermera kan
ske till och . med ökade. Detta är förslagets innebörd, men det 
är så långt ifrån att förslaget bör åberopas såsom stöd. för ett min
dre belopps beviljande, än Kong!. Maj:t ansett sig böra begära, att 
tvärt om skälen för detsamma äro goda skäl för antagandet, att be- 
bofven för den närmaste framtiden blifva större. Kanske telegraf
styrelsen gjort sina beräkningar, hvarpå Kongl. Majds proposition 
grundar sig, innan telegrafstyrelsen ännu kommit sig för att rätta 
sig efter tidsförhållandena och föreslå en nedsättning af portosat
serna, hvarigenom dessa komma i rimligt förhållande till andra 
länders. Jag tycker, att herr Mils Petersson från sin ståndpunkt borde 
vara nöjd med, att skrifvelse afginge till Kongl. Maj:t i denna 
punkt, grundad på de uppgifter motiveringen innehåller. Der gif
ven utskottet — och om kammaren godkänner detta, så kommer 
skrifvelsen att så affattad afgå till Kongl. Maj:t — sitt erkännande 
åt telegrafverket för de bemödanden, som gjorts genom besparin
gar särskildt genom nedflyttning af stationer till lägre klass, så 
att dess allt mer och mer minskade inkomster skulle förslå att 
betacka utgifterna. Och detta är ett erkännande, som borde af
väpna eu del motståndare, som naturligtvis finnas emot verket. 
Vidare tillägger utskottet den admonitionen, att det är synner
ligen magtpåliggande, att jemnvigten emellan verkets inkomster och
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utgifter må i möjligaste mån återställas, och utskottet kan icke Angående 
underlåta att framhålla vigten deraf, att i alla de fall, der sådant anslagen till 
kan ske utan verklig olägenhet för de intressen, hvilka telegraf- 
verket har att tillgodose, åtgärder höra vidtagas till minskning af (Forts.) 
kostnaderna för verkets drift. Man kan näppeligen uttrycka sig 
tydligare. Det är ett erkännande af hvad som redan gjorts i spår- 
samhetsväg och ytterligare en hemställan, att Riksdagen måtte 
göra allt hvad göras kan. Om man nu godkänner, att behof före
ligger, synes det mig vara i konseqvens med det föregående, att 
kammaren behagade bifalla utskottets i denna punkt framlagda 
förslag, och anhåller jag derför om proposition derå.

Härmed var öfverläggningen slutad. Sedan särskilda propo
sitioner af herr talmannen framstälts å så väl utskottets hemställan 
oförändrad, som det af herr JST. Petersson i Runtorp väckta än
dringsförslaget, biföll kammaren den förra af dessa propositioner.

Punkterna 4—17.

JBiföllos.

Punkten 18.

Lades till handlingarna.

Punkten 19. 

Bifölls.

§ 7.

I ordningen förekom till afgörande statsutskottets utlåtande, Angående 
n:o 27, angående fortsättning af statens jern vägsbyggnader. anslag till

I den till innevarande Riksdag aflåtna propositionen angående fortsättning 
statsverkets tillstånd och behof hade Kongl. Maj:t i sammanhang af stambanan 
med fråga om regleringen af utgifterna under riksstatens sjette Sollefteå 
hufvudtitel föreslagit Riksdagen att till fortsättning af arbetena å 
stambanan norr om Sollefteå från år 1889 bevilja 2,500,000 kronor, 
hvilket belopp Kongl. Maj:t ansett böra bestridas af upplånta medel 
och fördenskull anvisas att utgå från riksgäldskontoret.

Beträffande ifrågavarande banas sträckning söderifrån till Skor- 
ped bestämde Kongl. Maj:t den 7 mars 1887, att banan skulle utgå 
från Långsele station å Bräcke—Sollefteå-banan samt öfver Ed 
och Forsmo framdragas till Skorped. Arbetena å denna sålunda 
faststälda linie hade fortgått sä, att hela linien fram till Skorped 
kunde antagas innan innevarande års utgång vara färdigterasserad 
och till större delen skenlagd.

Hvad anginge banans sträckning mellan Skorped och Vännäs, 
hvarom enligt 1866 års Riksdags beslut förslag borde för en kom
mande Riksdag framläggas, hade Kongl. Maj:t i en den 15 sist-
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Angående 
anslag till 

fortsättning 
af stambanan 

norr om 
Sollefteå. 

(Forts.)

lidne februari till innevarande Riksdag afleden proposition (n:o 29), 
som till statsutskottet remitterats, föreslagit Riksdagen besluta, att 
stambanan genom öfre Norrland skulle mellan Skorped i Vester- 
uorrlands län och Yännäs i Yesterbottens län framdragas öfver 
Anundsjö, Björna, Treliörningsjö oeb Nyåker, med rätt för Kongl. 
Maj:t att närmare bestämma de orter, banan skulle genomgå.

Vidare både i samma ämne herr friherre R. Klinckowström i 
eu inom Första Kammaren väckt motion, n:o 10, yrkat, att Riks
dagen till fortsättning af arbetena å stambanan norr om Sollefteå 
ville för år 1889 endast anvisa en million kronor, och att de nö
diga medlen genom riksgäldskontorets försorg måtte, om möjligt, 
genom lån inom landet anskaffas, mot från långifvarens sida oupp- 
sägbara statsobligationer, löpande med så billig årlig ränta, som 
möjligen kunde erhållas.

Slutligen både i en inom Första Kammaren väckt och till 
statsutskottet hänvisad motion (n:o 44) herr J. E. Nyström före
slagit, att Riksdagen måtte bevilja till norra stambanans fortsätt
ning under år 1889 fyra millioner kronor, hvaraf en, åtminstone 
en half, för påbörjandet af banbyggandet söder ut från Luleå— 
(lellivare nu skenlagda bana.

Utskottet hemstälde i

pimsten 1,

mom. a.

att, med bifall till Kongl. Maj:ts derom gjorda framställning, 
Riksdagen måtte besluta, att stambanan genom öfre Norrland 
skulle mellan Skorped i Vesternorrlands län och Yännäs i Yester
bottens län framdragas öfver Anundsjö, Björna, Treliörningsjö och 
Nyåker, med rätt för Kongl. Maj:t att närmare bestämma de orter, 
banan skulle genomgå.

Efter föredragning häraf begärdes ordet af

Herr Hörnfeldt, som yttrade: Herr talman, mine herrar! Jag 
har icke varit fullt tillfredsstäld med Kongl. Maj:ts förslag an
gående den rigtning, som föreslagits i afseende på banans sträck
ning emellan ^Skorped och Yännäs, och anhåller derför att få an
gifva några skäl för min afvikande mening.

Jag har alltid förestält mig, att man vid bestämmandet af 
rigtningen på en bana sådan som den nu i fråga varande, hvilken 
hufvudsakligen lär komma att afse befordringen af tyngre gods 
såsom t. ex. skogsprodukter, tjära m. m., i främsta rummet borde 
tillse, att den lägges i eu sådan rigtning, att den kommer att be
röra sådana ställen, att den blir i tillfälle att gorå den bästa in
samlingen af sådana produkter. Då man nu ser på de båda föreslagna 
linierna, nemligen ä ena sidan Björnalinien och, å andra sidan, 
G-ideålinien, så lärer det icke lida tvifvel, att man snart skall
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blifva öfvertygad derom, att Gideå-linien eger stora företräden. Ty 
efter Gideå-linien har man tillfälle att kunna få insamlingsställen 
för timmer. Den första plats, som är lämplig härtill ligger vid 
norra ändan af Norrgidsjö-sjön, hvilken genomlöpes af Gideå eif. 
Det andra ställe, som erbjuder tillfälle till timmerinsamling, ligger 
vid Lemmasjön, som genomlöpes af Lemmaån. Ett tredje dylikt 
ställe finnes vid Bergsjön, hvilken beröres af Öre eif. Ser jag 
återigen på Björna-linien, som löper fram öfver de nämnda vatten
dragen, så trotsar jag hvem som helst att kunna visa ett enda 
ställe, der man kan anordna timmerinsamling. I detta afseende 
synes det mig, som om Gideålinien skulle hafva betydligt före
träde.

Vidare påpekas i Kongl. Maj:ts proposition såsom en fördel 
för Björna-linien, att den går genom trakter, hvilka icke förut ega 
goda kommunikationer, men deremot äro utmärkta genom jord
månens goda beskaffenhet och således erbjuda rikt tillfälle till fram
tida utveckling. Hvarifrån Kongl. Maj:t fått dessa upplysningar, 
har jag icke fullt reda på. Men så mycket kan jag saga, att icke 
hafva de lenmats vare sig af länsstyrelsen i Vesternorrlands län 
eller af personer inom orten, som ega full lokalkännedom. Ty om 
upplysningarna kommit från det hållet, skulle de otvifvelaktigt 
innehållit^ något helt annat, nemligen med sanningen öfverens
stämmande uppgifter; ty hvar och en, som något känner till för
hållandena, vet mycket väl, att jordens beskaffenhet är bättre när
mare kusten än inåt landet.

Vidare finner man af den kongl. propositionen, att ytterligare 
ett skäl, hvarför Kongl. Maj:ts regering föreslagit Björna-linien, 
skulle ligga deri, att det skulle vara så ovanligt svåra lutnings- 
förhållanden mellan Vesterbottens gräns och Öre eif. Detta före
faller mig dock en smula besynnerligt, Tv om man ser på den 
utredning, som kommit från väg- och vattenbyggnadsstyrelsen, 
skall man finna, att Björna-linien är (1,634 meter kortare, men 
kostar det oaktadt 43,000 kronor mera. Deraf synes framgå, att 
det måtte hafva varit lika svåra lutningsförhftllanden och kröknin- 
gar på Björna-linien som någonsin på Gideå-linien; ty då en kor
tare sträckning kan blifva dyrare, så torde detta icke kunna bero 
på någon annan omständighet än svårare terrängförhållanden.

På grund häraf tror jag, att, om vederbörande velat med lika stor 
omsorg undersöka Gideå-linien som Björna-linien, de ovilkorligen 
skulle hafva insett Gideå-liniens företräden framför Björna-linien. 
Men detta har man icke gjort och kanhända icke velat göra, emedan 
man — såsom jag tyckt mig finna — hufvudsakligen rättat sig efter 
chefens för generalstaben utlåtande. Man har med andra ord nära 
nog uteslutande ansett den ifrågavarande banan såsom en militär
bana — åtminstone mera såsom sådan än såsom en kommersiel 
bana. För min del må jag, med all aktning för chefens för gene
ralstaben utlåtande, bekänna, att jag ansétt banan böra betraktas 
först ur kommersiel och sedan ur militärisk synpunkt. Men om 
man det gör, så lär man icke kunna förneka, att Gideå-linien har
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betydliga företräden framför den af Kongl. Maj:t förordade Björna- 
linien.

Då emellertid statsutskottet enhälligt tillstyrkt Kongl. Maj:ts 
proposition i afseende på sträckningen, skall jag icke tillåta mig 
att göra något yrkande i annan rigtning. Jag har blott velat säga 
detta derför, att jag icke trott mig böra med tystnad förbigå saken 
och derigenom möjligen anses hafva medgifvit, att den af Kongl. 
Maj:t föreslagna rigtningen vore den rätta, då jag tvärt om anser, 
att Gideå-linien har betydliga företräden framför den af Kongl 
Maj :t förordade.

Vidare anförde:

Chefen för civildepartementet herr statsrådet von Krusen- 
stjerna: Då den siste ärade talaren icke gjort något yrkande,
anser jag mig nu icke behöfva ingå i något ytterligare försvar, 
hvarför Kongl. Maj:t valt Björna-linien. Jag vill endast med an
ledning af ett yttrande af honom meddela den upplysning, att 
orsaken, hvarför Björna-linien, ehuru kortare än Gideå-linien, 
likväl enligt väg- och vattenbyggnadsstyyelsens beräkning är dyrare, 
än den kostsamma öfvergången öfver Öre eif.

Herr Wikstén: Jag skall bedja att i likhet med herr Hörn-
feldt få tillkännagifva, att jag varit för Gideå-linien, och det 
hufvudsakligen af det skäl, att det synts mig, som om den borde 
lemna större trafikinkomster. Men då sedermera de utredningar 
och undersökningar, som på senare tider verkstälts, ådagalagt, att 
Björna-linien numera är kortare, och då jag jemväl måste erkänna, 
att de skäl, hvilka Kongl. Maj:t framhållit äro af synnerlig vigt, 
helst de militäriska skälen ju ej böra lemnas alldeles obeaktade, 
så skall jag numera ej motsätta mig den mening, som innefattas i 
bifall till utskottets förslag.

Herr Larsson från CJpsala: Till hvad som redan är sagdt
har jag blott föga att lägga; jag anhåller endast att få rigta 
uppmärksamheten på den åskådning, som gjorde sig gällande, då 
man första gången sökte uppställa en regime, hvarefter stambanorna 
skulle byggas.

Resultatet af den första undersökningen i och för byggandet 
af eu stambana inom mellersta och södra Sverige, hvarvid man 
utgick från den principen, att man borde draga fram en så dyrbar 
anläggning som en stambana genom de orter, som voro mest be
folkade och der man hade de största utsigterna att få god trafik, 
och hvarvid man i enlighet med denna princip utstakade jern- 
vägarne, ådagalade, att man i alla hufvudsakliga rigtningar följt 
redan befintliga kommunikationer. Man följde nemligen med sina 
linier de trafikabla sjöar, som funnos inom landet. Snart nog 
började man emellertid vända om satsen och framkasta den frågan: 
Kan det vara skäl för staten att med användande af ofantligt 
stora penningemedel gynna i dubbelt afseende sådana trakter,
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hvilka redan ega kommunikationer? För att utreda saken före- 
togos vidtomfattande undersökningar (i hvilka äfven jag, i parentes 
sagdt, i någon mån deltog). Då visade det sig, att skälet, hvarför 
de utmed sjöstränderna belägna trakterna i allmänhet voro mer 
kultiverade och befolkade och sålunda gåfvo anledning till större 
trafik, var hufvudsakligen just den omständigheten, att de redan 
förut egde kommunikationer. Derjemte fästes uppmärksamheten 
på det förhållandet, att en jernvägslinie, framdragen utmed en 
redan befintlig vattenkommunikation, aldrig kan få rayon mer än 
på ena sidan; på den andra sidan har eden en ren motsats: en 
konkurrent, så beskaffad, att under den tid sjöfarten pågår jern- 
vägarne icke rimligtvis kunna med någon fördel konkurrera. Der
för omkastades helt och hållet systemet, så att man ville draga 
fram jernvägarne så långt som möjligt ifrån redan befintliga sjö
kommunikationer. Så fick stambanesystemet den rigtning det för 
närvarande har. Man hyllar nu den principen att icke anlägga 
jernvägar alltför nära redan befintliga kommunikationer. Och 
detta af två skäl: först derför att man betjenar en mindre allmänhet, 
äfven om det vid banans första byggande skulle vara en större; 
vidare derför att man, om man drager sig längre in i landet, har 
att motse kultivering af områden, som förut saknat sådan. Och 
den ifrågavarande Björna-linien visar tydligen, att den senare 
principen för stambanors byggande blifvit tillämpad; hvaremot 
Gideå-linien representerar det system, som efter synnerligen om
fattande granskningar visat sig ohållbart.

Jag anhåller, herr talman, att på anförda grunder få yrka 
bifall till utskottets förslag.

Vidare anfördes ej. Kammaren biföll utskottets hemställan.

Under mom. b) hemstälde vidare utskottet:
att, med afslag å herrar friherre Klinckowströins och Nyströms 

förslag, i hvad de afsåge anslag till arbetena å den redan beslutade 
stambanan till Vännäs, Kongl. Maj:ts framställning om anslag till 
stambanan genom öfre Norrland måtte på det sätt bifallas, att 
Riksdagen till fortsättning af arbetena å berörda stambana för år 
1889 beviljade ett anslag af 2,000,000 kronor.

Häremot hade reservation anmälts af herr Cederborg, med 
hvilken herr 11. Andersson i Bringåsen sig förenat, och som yrkat 
bifall till Kongl. Maj:ts proposition oförändrad, äfvensom af herrar 
E. V. JR. L. Königsfeldt, 11. G. von Hedenberg, H. It. Törnebladh 
och friherre B. A. Leijonhufvud.

Sedan utskottets hemställan blifvit uppläst, anförde

Chefen för civildepartementet herr statsrådet von Krus en - 
stj erna: Kongl. Maj:t har till fortsättning af jernvägsbyggnaderna 
genom öfre Norrland under år 1889 äskat ett anslag af 21/, mil
lioner kronor på grund af framställning från väg- och vatten-
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byggnadsstyrelsen. Väg- och vattenbyggnadsstyrelsens skäl derför 
hafva varit, att, derest ett anslag till nämnda belopp under år 
1889 beviljades skulle man kunna färdigbygga stambanan ända 
fram till Ånundsjö, och jemväl under samma år 1889 för trafik 
öppna hela den 82 kilometer långa bandelen mellan Långsele och 
Ånundsjö. Vid Ånundsjö kommer man till en bygd med god 
odling, tät befolkning, der åtskilliga landsvägar sammanstöta. Och 
med Ånundsjö står i nära förbindelse den rika bygden längre 
upp i norra Ångermanland, Mo, Själevad ooch Örnsköldsvik. Det 
kan derför naturligtvis för hela norra Ångermanland icke vara 
annat än af synnerlig vigt, om i stället för sommaren 1890 redan 
hösten 1889 Ånundsjö och derigenom norra Ångermanland komme 
att förbindas med Sveriges öfriga jernvägsnät, och detta just vid 
den tidpunkt på året, då vattenkommunikationerna äro stängda.

Såsom ytterligare skäl, hvarför väg- och vattenbyggnads
styrelsen äskat ett högre anslag på 2V2 millioner kronor, har sty
relsen anfört, att genom ett sådant anslag skulle, till afgjord nytta 
för jernvägsarbetenas fortsättning eller lämpligare anordning, Hägra 
förberedande åtgärder för jernvägssträckningen nordost om Anund- 
sjö redan under år 1889 kunna vidtagas. Dessa äro de särskilda 
skäl, som väg- och vattenbyggnadsstyrelsen anfört för sin hem
ställan. Kongl. Maj:ts regering har understöd! denna både på 
grund af dessa särskilda skäl och af allmänna politiska och mili
tära skäl, Indika nu som förut föranledt Kongl. Maj:ts regering 
att anse lämpligt, ja, snart sagd! nödvändigt, att jernvägsbygg- 
naderna i öfre Norrland icke bedrifvas så långsamt som hittills 
skett.

Statsutskottet har såsom skäl för sin hemställan om beviljande 
för ändamålet af endast 2 millioner kronor åberopat föregående 
Riksdagars uttalanden, d. v. s. 1886 års Riksdags förklaring, att 
man borde stanna vid ett belopp af ungefär 2 millioner kronor 
om året för stambanans fortsättande i Norrland, och 1887 års 
Riksdags anvisande af endast 2 millioner kronor. Och — säger 
utskottet — »försigtigheten och omsorgen om statens finanser kräfva 
fortfarande, att upplåningen för ifrågavarande ändamål så vidt 
möjligt inskränkes.» Hvad nu den finansiella sidan af saken an
går, tror jag icke, att det kan anses ur finansiel synpunkt origtigt, 
om staten, då den nedlägger 5 millioner kronor för byggande af 
bandelen mellan Långsele och Ånundsjö, söker så snart som möj
ligt försätta den i trafikabelt skick och derå öppna trafik, och 
sålunda erhålla någon början till afkastning på de nedlagda pen- 
ningarne; och hvad upplåningen angår, så torde, efter hvad min 
kollega, chefen för finansdepartementet, meddelat mig, den om
ständigheten, att man bygger för 21/2 millioner kronor eller '/2 
million mer, än hvad utskottet föreslagit, ingalunda behöfva med 
nödvändighet föranleda någon ökad upplåning utöfver hvad som 
skulle ifrågakomma att låna, om anslaget endast blefve 2 millioner 
kronor. Ty efter besluten vid denna riksdag, särskildt utgången 
af den gemensamma voteringen angående bränvinstillverknings- 
afgiften, bör budgeten kunna lemna utväg till fyllande af skil-
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naden mellan det lägre anslaget och det högre belopp, som Kongl. Angående 
Magt föreslagit. awsfctg

Hvad nu den af utskottet framhållna, redan vid 1886 års J^tcmibrnmn 
riksdag uttalade principen angår, att man skulle bygga för ungefär norrom 
2 millioner kronor om året, så vill jag erinra, dels att uttrycket Sollefteå. 
var »ungefär», och vidare, att detta uttalande väl icke kan vara (Forts.) 
för all framtid ovilkorligen bindande, så att Riksdagen skulle 
anse sig förhindrad att bevilja högre anslag, derest sedermera 
särskilda, nya förhållanden tillkommit.

Sådana förhållanden anser jag nu hafva tillkommit. De äro 
dels jernvägsnätets utsträckning i Finland, dels Luleå—Ofoten- 
banan. Hvad jernvägarne i Finland angår, så blef år 1886 Öster
bottniska banan färdig till Uleåborg, d. v. s. ungefär till Piteås 
polhöjd. Och utan fara att begå ett misstag, torde jag kunna 
våga påstå, att åtminstone i midten af 1890-talet banan kommer 
fram till Torneå. Såsom möjligen kammaren sett, har redan vid 
nu församlade landtdag fråga varit väckt om stambanans utsträck
ning till Torneå ofördröjligen. Förslaget har, ehuru med ringa 
majoritet, afstyrkts af jern vägsutskottet, som hade att behandla det.
Så vidt jag af tidningarna kunnat se, har emellertid landtdagen ännu 
icke fattat sitt beslut i frågan. Men äfven om banan icke nu 
under den närmaste perioden kommer att byggas färdig ända till 
Torneå, utan iinnarne i stället föredraga att först bygga banor i 
östra Finland, såsom Savolaxbanan, som skall vara färdig år 1889, 
och den karelska banan, som af regeringen projekterats, så tränger 
sig i alla fall, efter hvad jag kan se, med nödvändighet ganska 
snart en bana upp till Torneå. Och när sålunda Norrbotten kom
mer uti lättare kommunikationsförbindelse med Finland, så draga 
sig med nödvändighet det industriella lifvet och handelsförbin
delserna åt det hållet. Med handelsförbindelserna följa befolk
ningens böjelser och intressen. V i hafva redan en ganska talrik 
finsktalande befolkning i Norrbottens län, särskild! i Torneå-dalen, 
och det finska språket vinner alltmer terräng. Här finnes en 
politisk fara, för hvars förekommande jag tror det är oundgängli
gen nödvändigt att påskynda jernvägsarbetet.

Den andra faktorn, som har tillkommit eller vunnit mera be
tydelse sedan 1886 års riksdag, är Luleå—Ofoten-banan. Efter 
hvad under detta år passerat, kan man se, att denna bana blir en 
verklighet, och när den blir en verklighet, är det för Sverige af 
synnerligt stor vigt, att de rika malmtillgångar, som hemtas från 
Gtellivara malmfält, icke i oförädladt skick vandra till utlandet 
såsom malm, utan kunna förädlas här i Sverige. Derför behöfves 
det en jernvägsförbindelse dit upp.

Det är dessa båda skäl, utom det af väg- och vattenbyggnads
styrelsen framhållna, som göra, att jag för min del icke kan annat 
än på det varmaste vidhålla den uppfattning, jag förut uttalat, om 
angelägenheten af att påskynda vårt jern vägsarbete genom Norr
land; och det är derför jag hoppas, att, äfven om kammaren icke 
skulle gå så långt som till beviljande af det anslag, som blifvit 
af en motionär föreslaget — mot hvilket jag naturligtvis icke kan
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hafva något att erinra —■ kammaren åtminstone måtte stanna vid 
ett anslag af det belopp, som Kong!. Maj:ts regering äskat, eller 
2V2 million kronor.

Herr H. Andersson i Bringåsen: Såsom berrarne se, bar
jag instämt i clen reservation mot utskottets förslag, som afgifvits 
af berr Cederberg. Jag ansåg nemligen i utskottet, att Kong! 
Maj:ts förslag borde af Riksdagen godkännas, och jag tror, att det 
finnes ganska många skäl, som tala för detta förslag.

Det är ett allmänt kändt faktum, att för närvarande en allmän 
arbetsbrist råder; och jag tror derför, att det är i sin ordning, att 
Riksdagen, så vidt på den beror, söker bidraga till, att en eller 
annan arbetsför person kan få arbetsförtjenst. Och då dertill 
kommer, att arbetslönerna äro mycket låga torde rätta tiden nu 
vara inne att bygga jern vägen norrut litet fortare, än som eljes 
kunde vara fallet. Ty det lär väl vara alldeles klart, att man nu 
med y2 million kronor kan komma något längre med arbetet, dä arbets
lönerna äro låga, än längre fram, dä de blifva högre. Och det är 
väl antagligt, att de nuvarande låga arbetslönerna icke komma att 
länge fortfara.

Det är kanske mer än en, som anser, att, om man anslår 
medel för jernvägsbyggande uppe i Norrland, det uteslutande är 
norrländingarne som få nytta deraf. Det är visserligen på ett 
sätt sant, att så blir förhållandet; produkten af arbetet, den till
faller norrländingarne. Men , det är ju ett kändt faktum, att de 
arbetare, som verkställa jern vägsarbetet, icke äro norrländingar, 
utan från alla delar af Sverige. Och derför kan man ju icke 
säga, att det uteslutande blir norrländingarne, som få fördelar af 
de penningar, som blifva nedlagda i jernvägsföretaget.

Det är dessa skäl, som föranledt mig, att i utskottet yrka bi
fall till Kong!. Maj:ts förslag; och jag tror, att det finnes så 
mycket, som talar för detta förslag, att jag nu fortfarande anhåller 
att få yrka bifall till detsamma och afslag på utskottets hem
ställan.

I detta anförande instämde herrar Gr. Erikson i Myckelgård, 
J. Bromée och J. Andersson i Baggböle.

Vidare anförde

Herr Wikstén: Jag kan naturligtvis icke förneka, att vid
1886 års riksdag, då det beslöts att fortsätta norra stambanan för 
sträckningen Sollefteå—Vännäs, åtskilliga skäl talade för att då 
bygga långsamt. Men förhållandena äro redan nu betydligt annor
lunda.

Såsom här redan förut är påpekadt, har Lule—Geliivara- 
jernvägen, som numera tillkommit, åstadkommit väsentliga för
ändringar och rörelser inom Norrbottens län. Man ser till och 
med, utom många andra dermed likartade förhållanden, att eu 
förut så obetydlig plats, som t. ex. Gellivara, nu i största hast
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förvandlas till stad o. s. v. Vidare har det finska jernvägsnätet, 
såsom också förut påpekats, redan fraindragits så långt, att det 
till riksgränsen återstår blott 12, högst 15 mil. Det är också 
deruppe redan en känd företeelse, att rörelsen alltmer börjar 
draga sig från Norrbotten genom Finland. Att så fortgår, kan ju 
icke vara önskvärd!; tvärtom tror jag, att det vore mycket skad
ligt, om det skulle dröja allt för länge, innan statens jernvägar 
sammanknytas med Luleå—Ofoten-banan. Om genom ett sådant 
dröjsmål förhållandena fått så rotfästa sig, att den kommersiella 
rörelsen kommit att gå vägen österut, skulle det kanske blifva 
mycket svårt att leda den tillbaka till vägen öfver Sverige igen.

Man må nu säga hvad man vill om de strategiska skälen. 
.Tåg hör just icke till dem, som äro rädda af sig, men jag vill 
likväl icke förneka, att sedan Norrbotten börjat få en så pass stor 
betydelse, som den redan har, och otvifvelaktigt genom sin ut
veckling i ännu högre grad kommer att ernå, det icke lär vara 
alldeles utan politisk fara att alltför långsamt bedrifva stambane- 
byggandet norrut.

Att man ju förr dess hellre får Luleå—Ofoten-banan samman
knuten med statens jernvägsnät, är äfven ur en annan synpunkt 
af betydelse. Man ser allaredan nu, att åtskillig befolkning från 
sydligare delar af riket börjat bosätta sig i Norrbotten — af det stora 
antal arbetare etc. som flytta dit för tillfällig arbetsförtjenst är det 
ej så få som qvarstanna och der bereda sig hem — men utan 
tvifvel skulle denna inflyttning komma att blifva ännu större, sfi 
snart kommunikationerna blifvit något mera tidsenliga och sådan 
folkinflyttning skall helt säkert i viss mån bidraga till hindrandet 
af finska språkets spridning. Det är nemligen bekant, att finska 
språket alltmera börjar utbreda sig i Norrbotten, och det är ett 
faktum, att utmed hela Torneådalen talas nu, med fä undantag, 
endast finska. Men ej nog dermed. Finskan sprider sig äfven till 
andra delar af länet t. ex. fram till Kalixtrakten och sannolikt 
framdeles ännu längre. Det lärer vanligen tillgå så, att till såg
verk eller annan plats der arbetsförtjenst är att tillgå, anlända 
några finnar som sedan hemta till sig sina familjer och ett, tu, 
tre bildar sig derigenom en liten koloni, som endast talar finska 
och begagnar sig af finska vanor och förhållanden etc. Efter min 
uppfattning är finska språkets utvidgning långt ifrån välgörande 
för den svenska befolkningen och nationaliteten. Den frågan, 
huru nämnda olägenhet skall afhjelpas, torde ock helt säkert blifva 
något, som både regering och riksdag i framtiden får tänka på. 
Min mening häri är nu deri, såsom jag förr antvdt, att ju mera 
man kan ställa så till, att sydligare provinsers befolkning tränger 
upp i Norrland, dess svårare skulle finska språket och dermed 
förenade olägenheter få att spridas, än hvad som skulle blifva 
fallet, derest Norrbotten allt för länge i sina kommunikations
förhållanden kommer att hållas sä att säga skildt från öfriga delar 
af landet.

Denna Riksdag har äfven förändrat landets tullpolitik och in
slagit på protektionistiska systemet och i viss mån har jag biträdt
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detta beslut, i syfte att det skulle gagna landet i dess helhet. Man 
kan dock icke förneka, att spanmåls- och mjöltullar i viss mån 
verka olika på olika orter. Att i synnerhet det öfverstå Norrland 
af dem blir betungadt, torde väl svårligen kunna bestridas; men 
den, som icke närmare känner förhållandena, torde knappast kunna 
tänka sig, att detta tullarnes inflytande der blir så betydligt, som 
det i verkligheten blir. Jag skall be att ur Konungens befallnings- 
hafvandes femårsberättelse få meddela några siffror angående in
förseln af spanmål till Norrbottens län under perioden 1881—1885. 
Denna införsel utgjorde

Spanmål. Mjöl.

Kub.-meter. Kilogram.

j År 1881 .......................................................... 1,803,8 5,963,884,7
» 1882 .......................................................... 4,456,o 7,460,029,9

i » 1883 .......................................................... 2,355,4 9,265,856,2
» 1884 ....................... ................................... 3,138,5 9,517,322,6
» 1885 ......................................................... 4,725,o 11,079,155,3

Summa) 16,478,7 43,286,248,7
eller i medeltal pr år 3,295,7 8,657,249,7

Reduceras nu 3,295,7 kubikmeter till kubikfot, får man en summa 
af 11,100 kubikfot. Antager man vidare, att 6 kubikfot spanmål 
i medeltal väger 100 kilogram, så har i medeltal årligen införts 
185,000 kilogram omalen spanmål och, enligt ofvanstående tabell, 
8,657,249,7 kilogram malen spanmål eller mjöl. Då nu tullen är 
kr. 2: 50 för omalen och kr. 4: 30 för malen spanmål pr 100 kilo
gram, får man väl antaga, det omalna spanmålen i medeltal genom 
tullen stiger i pris med minst kr. 1: 50 och mjöl med kr. o pr 
100 kilogram. Prisförhöjningen utgör alltså: 
å 185,000 kilogr. spanmål å kr. 1:50 pr 100 kilogr. kr. 2,775: — 
å 8,657,249,7 kilogr. mjöl å kr. 3 pr 100 kilogr....... > 259,717: 47

Summa kr. 262,492: 47

hvilket således blir Norrbottens läns årliga uppoffring genom de 
beslutade spanmålstullarne. Som Vesterbottens län i berörda hän
seende sannolikt är jemförligt med Norrbottens län, torde man 
kunna vara berättigad till det antagandet, att Norr- och Vester
bottens län i följd af spanmålstullarne göra en uppoffring för det 
allmänna af mellan 5 och 600,000 kr. årligen.

Jag har med påpekande af detta icke velat uttala något 
klander mot Riksdagens beslut, utan endast haft för afsigt att 
visa, att de nordligaste orterna i landet icke så oväsentligt få bi
draga till det allmänna; och torde denna omständighet få gälla
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såsom skäl, hvarför dessa orter kunna hafva befogade anspråk på 
att i någon mån likställas med Sveriges öfriga provinser och att 
följaktligen uti ej allt för aflägsen framtid komma i åtnjutande af 
de fördelar, som äro förenade med jernvägskommunikationer. Då 
nu Riksdagens majoritet, under förebärande af fosterlandskärlek, 
beslutat införandet af ett nytt tullsystem, hoppas jag, att densamma 
äfven i handling- nu skall ådagalägga denna känsla och följakt
ligen icke lemna rikets nordligaste orter å sido.

Jag yrkar derför, ur såväl politisk som rättvisans synpunkt 
att kammaren, med afslag- å utskottets hemställan, måtte bifalla 
Kongl. Maj:ts proposition i ämnet.

Med herr Wikstén förenade sig herrar Wallmark, Lundström 
och Boström i Bodbyn.

Herr De Laval: Beträffande nu föreliggande ärende ber
jag först och främst att få instämma med herr statsrådet och chefen 
för civildepartementet deruti, att förhållandena uti öfre Norrland 
nu äro helt annorlunda, emot hvad de voro för några år sedan, 
och tvinga oss att med största skyndsamhet hygga en jernväg till 
höga norden. Endast derigenom kunna vi hindra framträngandet 
af det finska elementet i vårt land. Jag var i fjol i Norge och 
kan på grund af mina iakttagelser då bekräfta hvad jag här hört 
omtalas, att, den härdiga finska stammen allt mer utbreder sig; 
den odlar jorden, idkar fiske samt synes blifva bofast der, Om 
dessa finnar hade den egenskapen att vilja assimilera sig med 
befolkningen i det land, dit de invandrat, vore härom icke så 
mycket att säga; men det vilja de icke. De på den svenska och 
norska sidan boende hafva ganska nära till läkare och apotek, 
post och telegraf, skolor m. fl. af civilisationens fördelar; på den 
ryska sidan hafva de nästan intet af detta, de föredraga derför 
att vandra öfver och bosätta sig i Sverige eller Norge, men fordra, 
att vi skola lära oss deras språk, hålla finska skolor och bevilja 
dem alla möjliga förmåner. Denna invasion anser jag derför högst 
farlig •—• vi hafva här vårt Schlesvig-Holstein — och jag tror, 
att den bör nogsamt beaktas. Den norska regeringen har också 
funnit saken så allvarsam, att den förlidet år förflyttat det förra 
landshöfdingeresidenset i Hammerfest till Yadsö, för att veder
börande på närmare håll skola, kunna se till hvad som hör göras 
för immigrationens hämmande. Befolkningen i Yadsö utgöres också 
till 30 procent af utländingar, hvarutaf naturligtvis de flesta äro 
ryssar och finnar.

Men ännu eu annan sak gör, att vi nu mera än för några år 
sedan måste vara på vår vakt och mera underkasta osa uppoffringar 
än förut för att skyndsamt få jernvägen färdig dit upp, och det 
är hänsynen till Luleå—Ofotenbanan. Genom beviljande af kon
cession å denna jernväg har svenska regeringen gjort sig skyldig- 
till ett stort misstag och slarfvat bort egodelar eller rättare rike
domar samt inflytande o på ett sätt, som ingen regering bort låta 
komma sig till last. År 1864 var jag såsom elev anstäld vid de
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kanaliseringsarbeten, som då skulle vidtagas vid Luleå eif. Jag 
hade då förut läst eu bok af en pommersk man, Schubert, som i 
början af detta århundrade bereste den nordligaste delen af Skandi
navien, och som framhöll Norrlands och Lapplands oerhörda rike
domar, och verkligheten har visat, att detta hans omdöme var 
sanning eller att hundratals millioner, ja milliarder kronor deruppe 
finnas förborgade. Svenska staten både 1864 beviljat 852,000 
kronor för nämnda kanalisering under vilkor, att engelsmännen 
bidroge med 2/s och Sverige med V'3 af kostnaderna härför. Men 
innan vi kommo underfund med, att det var på tok med hela 
denna affär, hade svenska staten redan utbetalt nära en half 
million kronor af anslaget, utan att engelsmännen, såsom var 
öfverenskommet, hade fullgjort sin inbetalning. Detta påpekades 
också af statsrevisorerna, och det var fråga om att excecutivt ut
taga dessa medel från det engelska Grelliwara-bolaget, men man 
ansåg detta icke skulle tjena till något, då vår kredit derpå skulle 
kunna förlora mycket mera. Svenska staten hade emellertid en 
oafvislig fordran på omkring 500,000 kronor af det engelska bolaget, 
men när bolagets egendom i Lappland försåldes, bevakade staten 
icke sin rätt, utan lät omkring 52 qvadratmil skogsmark och 
kolossala malmförande berg gå sig ur händerna. Detta misstag- 
måste vi med det första söka rätta. Passa vi nu icke på, äro vi 
af icke blott med en oberäknelig inkomst, utan äfven med vårt 
inflytande i nordlanden, och Skandinavien kommer då, att, inom 
kort mista sin öfverstå fjerdedel.

Man kan nu möjligen säga, att för närvarande är denna del 
af Norrland så svårtillgänglig och öde, att den icke är af något 
stort värde. Jag ber då få påminna om kriget mellan Chile och 
Peru för ett par år sedan; man slogs då om en öken, Atacama, 
der alls ingen växtlighet fans, och derom utkämpades de blodigaste 
strider. Chile hade bemägtigat sig öknen Atacama, derför att der 
fans salpeter, hvarpå Chile ville lägga beslag. Man ansåg, att 
ingen enskild hade rätt att inmuta denna mark, utan att staten 
borde behålla den för att bereda sig inkomster. Så synes mig, 
att vi borde hafva behållit dessa norrländska skogar och malm
berg, och om regeringen bevakat statens intressen, hade den för 
nyssnämnda fordran 500,000 kronor kunnat skaffa staten åtminstone 
femtedelen i detta malmberg och dessa skogar. Men i detta fall 
har regeringen gjort ingenting. Om eu enskild person skött sina 
affärer på detta sätt, skulle man anse honom såsom en dåre eller 
ännu mer en fåne, och jag vill påstå, att detta kunde sägas om 
den dåvarande svenska regeringen. Detta måste nu rättas; vi 
kunna icke tillåta, att den öfre delen af Sverige skäres från oss, 
och detta kan endast förhindras genom att så fort som möjligt 
hygga färdig den norrländska stambanan. Jag instämmer derför 
på det lifligaste med herr Wikstén uti att vi måste för att hämma 
denna attraktion från öster, skaffa oss en kommunikationsled dit 
upp, hvarigenom våra härdiga, arbetssamma grufarbetare, som nere 
i landet icke hafva något arbete, kunna komma dit upp, der litet 
hvarstädes malmfyndigheter finnas. Fjellen deruppe i höga nord
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äro kala ocli fria frän grusbetäckning, hvarföre der uppe ej är så uIngående, 
otacksamt som eljest att söka mineraliska skatter. Så tiar man 
de sista åren vid Sulitelmas fot funnit malmgångar och koppar- 
streck som man kunnat följa 10 kilometers längd och hvilka efter ' norr om 
nuvarande förhållanden äro värda öfver 20 millioner kronor. Jag Sollefteå. 
anser det icke vore för mycket hegärdt, om staten från dessa (Forts.)
trakter sökte skaffa sig en del af hvad som behöfves för stats- 
regleringen, och jag är öfvertygad om, att Norrbottens län, om 
det sköttes rätt, ensamt skulle kunna lemna hälften af alla de 
medel, som staten nu behöfver. Der uppe råder eu ypperlig växt
lighet, jorden är mångenstädes af utmärkt beskaffenhet och skör- 
darne mogna på G å 8 veckor, derför att under sommaren der 
finnas mera solljus än hos oss här nere.

Jag vill på' grund häraf på det lifligaste förorda Kong!. Maj:ts 
proposition om beviljande af 2,500,000 kronor. Men jag vill dess
utom yrka på, att (Riksdagen ingår till Kong!. Maj:t med en an
hållan om verkställande af eu utredning angående bästa sättet 
att inom några få år få stambanan färdig ända upp till Luleå.
Yi hafva nyligen sett, att det engelska bolag, som redan skenlagt 
sträckan Luleå—Gellivara, erbjudit sig att mot en ersättning af 
5,000 pund sterling per mil och med rättighet att utfärda tre och 
en half procents obligationer, garanterade af svenska staten, hygga 
fortsättningen af stambanan från Wännäs till Luleå. Skulle detta 
bifallas, vore det i sanning ett fattigdomsbevis med afseende på 
vår kraft och klokhet, tv vi kunna ju lika gerna bygga banan 
sjelfva och utfärda 31/2 procents obligationer såsom betalnings
medel. Hela anläggningskostnadens amortering skulle då icke 
kräfva mera än en million om året, och då kunde vi såsom er
sättning få någon del af de stora rikedomar, som komme att fram
bringas genom industriella anläggningar der uppe.

Jag skall be att sedermera få närmare formulera mitt nu fram- 
stälda yrkande.

Herr Ryding: Herr talman! Äfven jag ansluter mig till
Kong!. Maj:ts proposition i ämnet, och då hittills alla talare ytt
rat sig i samma rigtning, kan jag fatta mig kort.

Det synes mig nemligen redan vara tydligt ådagalagdt, att 
det i politiskt hänseende vore mindre klokt att icke så skyndsamt 
som möjligt sätta det nordliga Sverige i jernvägsförbindelse med 
den öfriga delen af landet, för att derigenom neutralisera det allt 
mer och mer påträngande finska inflytandet, Likaså tror jag det 
vara bevisadt, att äfven ur militärisk synpunkt det vore välbetänkt 
att så fort sig gorå låter påskynda anläggningen af den i fråga 
varande jern vägen för att vid inträffande behof kunna transportera 
trupper dit upp. Och att det i ekonomiskt hänseende vore rent af 
en misshushållning att icke bevilja det högre, af Kongl. Maj:t 
begärda anslaget anser jag vara klart ådagalagdt af herr stats
rådet och chefen för kongl. civildepartementet. Jag vill dervid 
endast fästa uppmärksamheten på något, som jag tror icke blifvit 
tillräckligt beaktadt, det nemligen, att förvaltningskostnaderna
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Angående blifva lika störa, antingen det större eller det mindre beloppet an- 
anslag till vändes, och att således jernvägen blir -jemförelsevis dyrare, om 
Öl nu endast ett mindre belopp beviljas. 

norr om Herr statsrådet har redan vidrört, att den tilltänkta jernvägs-
Sollefteå. stationen vid Anundsjö, när den en gång varder färdig, blir me- 

(Forts.) delpunkten för den ofantligt lifliga rörelse, som råder inom socknen 
af samma namn; och tillåter jag mig härvid särskild! upplysa, att 
i fråga varande socken har en befolkning af emellan 4- och 5,000 
invånare samt att Anundsjö station kommer att upptaga en in
komstbringande trafik från en både vidsträckt, förmögen och tätt 
befolkad landsort, som bland sig räknar, utom köpingen Örnskölds
vik, icke mindre än tre socknar, nemligen Nätra, Själevad och 
Arnäs, hvilkä äro tätare bebodda, än som angifves af medeltalet 
för hela Sverige; hvarjemte Mo socken, som gränsar närmast in
till Anundsjö, kommer samma medeltal mycket nära.

Nu säger utskottet, att man icke bör bygga fortare, innan er
farenhet vunnits om huru trafiken å de redan färdiga jernbanorna 
i Norrland utvecklat sig. klen, huru resultatet kommer att blifva, 
det beror till en stor del på Riksdagen sjelf. Derest Riksdagen 
fortfar att, med eu jemförelsevis dyr förvaltningskostnad, för än
damålet anslå endast en mindre summa för året och, i afsigt att 
för tillfället undgå en utgift af eu half million, fördröja öppnandet 
åt en station, hvilken ovilkorligen skall blifva eu af de mest lö
nande på den norrländska stambanan, — ja, då behöfver man icke 
se tiden an för att få erfara resultatet af ett dylikt sätt att gå till 
väga. Jag ber i sammanhang härmed att få nämna hurusom den 
så kallade norrländska jernvägskomiténs beräkningar gåfvo vid 
handen, att nettovinsten af banan i fråga skulle redan i början 
uthärda jemförelse med motsvarande inkomst vid en del af rikets 
nu trafikerade stambanor och inom en icke aflägsen framtid antag
ligen öfverträffa densamma. Om denna åsigt var komitén enhällig; 
och flertalet inom komitén bestod icke af norrländingar.

Jag kan för min del icke annat än beklaga, att regeringen 
icke vidblifvit sin ståndpunkt från år 1886, då hon ansåg att, för 
vinnande af ett godt resultat, 4 millioner kronor årligen behöfde 
användas för jernvägsbyggandet i Norrland. Om regeringen stått 
qvar på denna ståndpunkt, hade ansvaret för ett dåligt resultat af 
en nedprutning i årsanslaget uteslutande träffat Riksdagen.

Detta i fråga om sjelfva saken. Jag her nu att få återupptaga 
en synpunkt, som redan till en del blifvit berörd af herr Wik- 
stén. Såsom vi alla veta, slutade den stora tullpolitiska striden 
vid Riksdagens början sålunda, att norrländingarne fingo i utsigt 
att betala en stor del af krigskontributionen — långt mer än den 
halfva million, hvarom nu tvistas; ja, den årliga uppoffringen för 
Norrland kan lätt nog komma att uppgå till hela det belopp, 
Kongl. Maj:t för ett år begärt för norrländska jernbanans fortsät
tande. Det missmod detta väckt, synnerligast i de större arbetare
centra, vill jag icke söka skildra. Men en utväg står nu Riks
dagen öppen att genom ett jemförelsevis ringa tillmötesgående 
söka i någon mån mildra detta missmod. Och det vore att bifalla
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Kong! Maj:ts proposition i ämnet och. dymedelst ådagalägga, att 
Riksdagen visserligen icke betraktar Norrland som sitt styfbarn, 
utan att andra och allmänna synpunkter gjort sig gällande, då be
slutet fattades om åsättandet af spanmålstullar. Det är älven irån 
denna synpunkt, som jag nu anhåller om afslag å utskottets hem
ställan och bifall till den kongl. propositionen.

Angående 
anslag till 

fortsättning 
af stambanan 

norr om 
Sollefteå.

(Forts.)

I detta anförande instämde herrar Huss, Nydahl, Brodin, Ar- 
husiander, Hy groll, Kardel!, Jonsson i Myre, Carlsson i Isy säter 
och Andersson i Baggböle.

Herr Persson i Mörarp: Då jag år 1886 deltog i den för
beredande behandlingen inom statsutskottet af frågan om norra 
stambanans utsträckning vidare norrut, var jag af den mening, att 
sådant tills vidare icke borde ske. Enligt min uppfattning borde 
man nemligen, innan man beslöt sig för en så lång utsträckning 
af norra stambanan som då ifrågasattes — tre gånger längre än 
hvad sedan blef Riksdagens beslut — hafva inhemta! någon er
farenhet om de ekonomiska resultat, som den färdigbyggda och 
redan trafikerade delen af banan lemnat. För mig var det klart, 
att detta resultat skulle visa sig dåligt, emedan jag var åt den 
öfvertygelse att, på sätt så väl regeringen som representationen 
medgift, ju längre man utsträcker stambanebyggandet norr ut, 
desto klenare blifva sannolikt inkomsterna. Min då uttalade me- 
nino- vann icke understöd, icke ens inom statsutskottet, men den 
tillmötesgicks af Riksdagen så till vida, att Riksdagen beslöt det 
norra stambanan skulle fortsättas med ungefär en tredjedel af den 
längd, som då blifvit af Kongl. Maj:t ifrågasatt. .

Då förefintliga omständigheter och särskild! hänsynen till för
hållandena, sådana de gestaltat sig på andra sidan Östersjön, der 
Finland då forcerade sitt jernvägsbyggande, gjorde, att jag likväl 
då var med om, att Riksdagen, under uttalande af sill bestänka 
åsigt, att man borde gå sakta och varligt tillväga i fråga om stam
banans fortsättning mot norr, beslöt, att för ändamålet anslå un
gefär 2 millioner kronor årligen, samt att beloppet skulle tagas 
till en del om icke helt och hållet af skattemedel. Men hvilka 
äro väl nu de förändrade förhållanden, som skulle kunna mana till 
ett så väsentligt påskyndande af stambanebyggandet norr ut t* 
Icke kan det vara den finansiella ställningen i landet; den är nu 
icke bättre än då, snarare tvärtom. För öfngt synes det mig, som 
om Riksdagen bibehållit en ganska god stabilitet i fråga om an- 
slag till norra stambanans fortsättning från Bräeke till boiieiteå. 
Sedan år 1881 har Riksdagen för ändamålet anvisat 2 millioner 
om året. Vid ett enda tillfälle, år 1884. anslogs visserligen 2 /4 
millioner i följd af den dyrbara öfvergången öfver Indalselfvem 
Men detta plus, så att säga, togs igen, då för år 1887 för företaget 
anslogs endast 1,250,000' kronor — ett beslut, som i min tanke 
tillräckligt antyder Riksdagens önskan, att stambanebyggandet norr 
ut icke skall vidare forceras, utan endast sakta fortskrida.

Genom jernvägsanläggningens skyndsamma bedrifvande vill
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Angående man söka hämma deri finska invasionen. Tro herrarne verkligen 
fmsmJim att cletta är “öiliSt? Tro herrarne, att norra stambanans färdigbygg 

eif stambanan ?an(^e ^ller annat år förr eller senare skall kunna motverka 
norrom denna invasion? Alm ej! Min öfvertygelse är, att inflyttningen hit- 
Sollefteå, öfver lian Finland kommer att fortgå utan afseende å iernvägens 
(torta.) färdigbyggande förr eller senare, hvilket förhållande man kan sluta 

sig till af vår dagliga erfarenhet i fråga om vårt eget folks emi
gration till främmande land.

„ ,-^eu. ärade . talaren på stockholmsbänken har temligen vid
lyftigt framhållit den äfven förut inom Riksdagen ganska mycket 
omtalade Gellivaraaffären. Jag anser den frågan icke höra hit. 
Har svenska staten, såsom nämnda talare uttryckte sig, »slumpat 
bort» milliarder kronor derigenom, att den icke tillräckligt till
godosett sina intressen vid Gellivara-affären, så är det åtminstone 
eu fråga, som icke nu föreligger. Jag tror för (ifrigt icke mycket 
på de blomstermålningar, som nämnde talare i det- hänseendet 
gjort, och jag anser, att det verkligen behöfves något mera än 
Norrbottens län för att kapun bestrida de i statsreglermgen upp
tagna utgifter. Det förslag, som samma talare framstäf, nemligen 
att utöfver hvad Kong! Maj:t och statsutskottet hemstält, aflåta 
eu skrifvelse till Kong! Maj:t i syfte att utreda frågan om lämp
ligaste sättet för den norra stambanans fullbordande och att på
skynda dess färdigbyggande finner jag också vara temligen öfver
flödigt; ty _ det är ju ett- mycket enkelt sätt att vinna det mål, 
som i skrifvelsen afses, och det sättet är att bevilja de erforder
liga penning^medleu. Riksdagen lärer val dock icke vilja frångå 
sina förut uttalade åsigter om norra stambanans framdragande 
längre norrut.

I)en siste talaren yttrade, att den norrländska jernvägskomi- 
téns beräkningar öfver inkomsterna af ifrågavarande stambana, 
eller åtminstone af den del deraf, som utgjorde föremål för komi- 
téns öfverläggningar, visa, att banan i ekonomiskt hänseende icke 
skulle blifva synnerligen fördelaktig. Jag har varit i tillfälle att 
se dessa beräkningar och vill icke tvista med sagde talare om 
dessa beräkningar varit rigtiga eller icke. Men vi hafva likväl 
via andra tillfällen, då fråga varit antingen om byggande af nya 
eller inköp för statens räkning af redan färdigbyggda och trafike
rade jernvägar — jag vill särskilt erinra om förhållandet med 
Motalabanan. funnit, att de för ändamålet uppgjorda beräknin- 
garne öfver inkomster och utgifter alldeles icke slagit in; och det 
kan ju möjligen äfven vara att befara att nu ifrågavarande be
räkningar icke heller äro så fullkomligt tillförlitliga. Derom vill 
jag dock, som sagdt är, icke tvista, då jag icke eger den ringaste 
personliga kännedom i det hänseendet.

Jag skall, herr talman, åtminstone icke för närvarande, tillåta 
mig att längre upptaga kammarens tid. , Och då Riksdagens ut
talande g detta hänseende hittills varit stabelt, samt det för när
varande icke kan vara skäl att frångå det slut, hvartill utskottet 
kommit, anhåller jag att få yrka bifall till utskottets förslag.
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Herr Bratt: Eu motion, som till sin motivering och sina
tendenser, om också icke till sin slutkläm eller sitt egentliga yr
kande torde vara bland de mest tänkvärda, som under vårt nuva
rande representations,skick blifvit väckta, är enligt min åsigt den, 
soin under n:o 43 är inregistrerad i Första Kammarens motions- 
lista vid innevarande riksdag. Motionären, herr J, E. Nyström 
från Norrbottens län, har deri med synnerlig klarhet och skärpa 
framhållit, bland annat, de skäl, som "tala för att så hastigt, som 
förhållandena medgifva, fullfölja och fullborda vår norra stambana 
åtminstone till Lule eif, Åt dem åt eder, mule herrar, som möj
ligen icke hafva tagit närmare kännedom om den ifrågavarande 
motiveringen, tillåter jag mig rekommendera den samma till’allvarligt 
begrundande. För min del beder jag att som inledning till det yr
kande, jag kommer att göra om bifall till Koiigl. Maj:ts proposition, 
få begagna åtminstone något, som jag af denna motivering inhemta!

Luleå—Ofoten-banan kunna vi anse i närvarande stund vara 
utefter hela sin sträckning till sin idé förverkligad, liksom den 
faktiskt redan är trafikerad från Gellivare till Luleå. Den ofant
liga betydelsen af denna bana för vår nordligaste provins, som 
hittills genom sitt afstängda läge blott i ringa män kunnat till
godose afsättningen af sina rika naturalster, bär redan af en före
gående talare blifvit framhållen; och för så vidt meddelade upp
gifter äro rigtiga, torde denna betydelse äfven ligga i öppen dag. 
Efter allt att döma kommer det alltså att der uppe kring Luleå — 
Ofoten-banan uppblomstra ett ganska rikt industriel lif, afhvilket 
redan nu några märkliga yttringar framträdt. Men ett industriel 
landområde, en industriidkande befolkning söka sig — man kan 
nästan säga med nödtvånget af en naturlag — förbindelse med 
verldsmarknaden; och denna förbindelse utgöres, der så kan ske, 
alltid af tidsenliga, systematiskt ordnade jernvägskommunikationer. 
Så måste ock det industriella området kring Luleå—Ofoten-banan 
antagas skola göras. Kommer nu sådan förbindelse för detta område 
icke till stånd söderut, genom Sverige, medelst vår norra stambana, 
så kommer den med all säkerhet till stånd norr- och österut, genom 
att Luleå—Ofoten-banan anknyter sig till det finska jern vägsnätet.

Den finska stambanan går i denna stund till Uleåborg, som 
ligger 15 mil från vår riksgräns. Herr statsrådet och chefen för 
civildepartementet upplyste nyss, att fortsättningen af denna finska 
stambana visserligen icke ännu är beslutad, men att beslutet der
om med all sannolikhet snart nog är att motse. Alla möjliga skäl 
tala ock för att så bl ifver fallet, och att alltså under de närmaste 
åren den finska jernvägen kommer att framdragas ända till Torneå. 
Ifrån Torneå, d. v. s. från den svenska riksgränsen till Luleå är 
det_ också 15 mil, sålunda i närvarande ögonblick 30 mil, som 
skilja ändpunkten af den finska statsbanan och Luleå, hvilket af
stånd alltså inom tå år kan antagas vara förkortadt till hälften. 
Sedan torde en jernvägsförbindelse öfver den relativt korta sträc
kan Luleå—Torneå— jag upprepar det — snart sagd! med tvånget 
af en naturlag komma till stånd, så vida icke Luleå —Ofoten-banan 
förut förbindes med den norra svenska stambanan.

Angående 
anslag till 

fortsättning 
af stambanan 

norr om 
Sollefteå, 

(Forts.)
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Angående 
anslag till 

fortsättning 
af stambanan 

norr om 
Sollefteå, 

(Forts.)

Låtom oss nu ett ögonblick stanna inför den situation, som 
inom 8 å högst 10 år kan varda verklighet. Situationen är denna: 
Ifrån czarrikets hjerta leder en stor jernväg genom Finland rundt 
om Bottenhafvet till Luleå. Derifrån genomlöper den Sveriges 
och Norges nordligare trakter till Ofotens ständigt isfria hamn. 
Ifrån denna jernväg finnes på svenskt område ingen jernyägsför- 
bindelse söderut med vårt lands hufvuddel; och af samma jernväg, 
som dock löper tvärt igenom Sverige, eges icke en enda bit åt 
svenske män, utan jernvägen är bygd och drifves med utländska 
kapital och för utländsk räkning. Hvad innebär nu denna situa
tion ur nationalekonomisk och politisk synpunkt? Vi sakna ej 
skäl att tänka en smula på den saken.

Hvad till en början den nationalekonomiska delen af frågan 
beträffar, hafva redan föregående talare, dertill långt mera kompe
tenta än jag, framhållit dess betydelse. Jag vill blott ytterligare 
betona, att, äfven om tusentals svenske män finna arbete och lifs
uppehälle der uppe i det, om jag så får säga, nyskapade Norr
botten, blir dock detta handelsområde såsom sådant under nu 
gjorda förutsättning för oss förloradt, ty dess förbindelse med 
verldsmarknaden leder ej genom Sverige. Allt hvad detta han
delsområde vare sig gifver eller kräfver, det går eller kommer så
lunda antingen öfver Ofoten och hafvet eller öfver linland och 
Ryssland. Ur nationalekonomisk synpunkt är sålunda denna för
lust för oss gifven.

Men, mine herrar, så beklaglig den förlusten i och för sig än 
må vara, försvinner den likväl inför de för oss verkligen oberäk
neliga och, menskligt att döma, högst ©lyckobringande politiska 
konseqvenser, som kunna uppkomma ur nu ifrågavarande situa
tion. Dessa konseqvenser beröra till att börja med vårt lands in
tegritet, och hvem vet om de ej i eu framtid också komma att 
beröra vårt politiska oberoende. Jag vet ganska väl, att våra 
fredsvänner och försvarsnihilister i korus uppstämma »den eviga 
fredens» fröjdesånger, sökande intala sig sjelfve och andra, att, om 
vi endast öfver inkörsportarna till vårt land sätta tafior med in
skriften: »Fridlyst område. — Inträde förbjudes», så kunna vi vara 
trygga. Men jag vet också, att, om någon skulle vara nog sjelf
visk'" och o grannlaga att sätta, sig öfver fridlysningen och trotsa 
portförbudet samt söka tränga igenom t. ex. vår nordöstra inkörs
port, så komme han dervid icke att riskera synnerligen mycket; 
någon portvakt, som vore i stånd att tillbakavisa honom, finnes 
nemligen icke. Det återstår då att fråga: Existerar denne »någon», 
hos hvilken man kunde befara sådana tendenser? Ja, man behöf- 
ver just icke vara mycket hemmastadd i vår egen och vår östra 
grannes historia för att icke här vid lag åtminstone hysa farhågor. 
Har denne granne varit en nation, som alltid sutit stillsamt hemma 
och vaktat sina husgudar, eller har den till äfventyra under hela 
sin politiska existens visat sig vara en eröfrande nation, som tem- 
ligen hänsynslöst vidgat sitt område på grannstaternas bekostnad? 
Denna, ett historiskt sakförhållande berörande fråga torde vi alla 
kunna besvara. Och dessutom, hvad har väl i alla tider varit ett
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bland ifrågavarande rikes vigtigaste politiska ögomnärken, om Angående 
icke det, att komma ut till verldshafvet? Denne koloss, så länge anslag till 
innestängd på alla håll, vill andas hafsluft; det är ock något från f°rfsatfmn9 
hans ståndpunkt helt naturligt. Och för att uppnå detta mål, "' norr om 
håller han nu på att genom hela det omätliga norra Asien bygga Sollefteå. 
sig en jernväg till Stilla hafvet. Samtidigt fullföljer han plan- (Forts.)
mässigt sin väg mot Indiska hafvet genom sydvestra Asien. Han 
har i århundraden kämpat med turkarna för att slutligen få fast 
fot vid Dardanellerna. Är det då tänkbart, att han alldeles skulle 
sakna smak för den allra genaste väg, han nu från sin egen gräns 
kan finna till verldshafvet, den väg nemligen, som genom våra. 
norra landamären leder ut till Vesterhafvet och Ofotens ständigt 
isfria hamn, en väg, som man nu håller på att rödja genom öde
markerna och förse med nutidens yppersta kommunikationsmedel?)

Ryssland han, då dess jernväg till Torneå Llir färdig, på min
dre än en veckas tid fortskaffa till vår gräns en arméfördelning, 
d. v. s. en truppstyrka af alla vapen på omkring 15,000 man.
Finnes då jernväg från gränsen till Luleå, så fortsätter fienden 
blott, och är på ytterligare högst 2 dagar nere i Luleå. Hvad få 
vi i sådant fall att sätta emot honom? Huru lång tid behöfva vi 
under närvarande förhållanden för att komma dit upp med jem- 
förliga stridskrafter? Från Umeå, dit vår norra stambana ej ännu 
på åtskilliga år blir färdig, till Haparanda är det 45 svenska mil, 
till Luleå SO mil. Dessa afstånd gifva antydan om de rätta sva
ren på förestående frågor.

Detta allt är nu under den förutsättning, från hvilken jag ut
gick, nemligen att jern vägen är färdig på finska sidan ända till 
Torneå, och att denna ort har jernvägsförbindelse med Luleå— 
Ofoten-banan. Men tills vidare är denna sist nämnda, förbindelse 
lyckligtvis icke ett fullbordadt faktum. Det återstår den 15 mil 
långa sträckan från Torneå (Haparanda) till Luleå, en sträcka, 
som ännu icke ens är föreslagen att byggas. Kunde nu den sven
ska statsbanan komma upp till Luleå—Ofotenbanan i tid, innan 
det kommer i fråga att anlägga en bana från riksgränsen till Luleå, 
så blefve den nyss omkandlade invasionen, om eller när den inträffar’ 
naturligtvis för oss mindre fruktansvärd än under motsatta förhål
landen.

Apropos invasion, så nämnde den ärade talaren här framför 
mig något om en finsk invasion. Jag känner den val, denna fin
ska invasion, och vet, att den i och för sig lätt kan framkalla 
konflikt med vårt östra grannrike. De finska elementen på svenskt 
territorium förorsaka sedan flera år våra myndigheter stora svårig
heter. Både i administrativt, kyrkligt, pedagogiskt, militäriskt med 
flera hänseenden lära dessa finnar gifva oss mycket att tänka på; 
och innan man vet ordet af kan det hända, att de svenske fin-
narne få karaktär af en------------ »undertryckt nationalitet». Hvad
detta innebär och hvilka anledningar det kan gifva till ett freds
brott, torde de senaste årtiondenas historia nogsamt hafva visat.
Detta endast i parentes.

Jag återkommer nu till den befarade förbindelsebanan mellan
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Angående 
anslag till 

fortsättning 
af stambanan 

norr om 
Sollefteå. 
(Forts.)

Luleå— Ofoten-jernvägen och Torneå. Hinna vi, såsom jag nämnde, 
med vår stambana upp till Luleå—Ofoten-banan, innan koncession 
på jernvägen Luleå—riksgränsen af omständigheternas nödtvång 
blifvit framkallad, så kunde man måhända tills vidare undvika 
sist berörda jernväg, som, efter hvad nu blifvit antydt, kan inne
bära faror för vårt land både ur nationalekonomisk och politisk- 
militärisk synpunkt — ur nationalekonomisk, då handelsvägarna 
från Norrbottens framtida industriella distrikt komine att gå oss 
förbi, och ur politisk-militärisk, då denna jernväg endast skulle 
ytterligare uppmuntra till samt underlätta en österifrån kom
mande. fiendes strategiska inmarsch i vårt land.

Af dessa skäl — och framför allt då det efter min uppfatt
ning är oomtvisteligt, att Sveriges nordligaste del ej kan försvaras 
med mindre norra stambanan framdrages till Luleå—Ofoten-banan 
— anser jag, likasom talaren på stockholmsbänken, att vi så fort 
omständigheterna tillåta böra försöka skaffa denna jernvägsförbin- 
delse till stånd.

Jag skulle följaktligen gerna hafva önskat, att regeringen för 
detta ändamål nu begärt 4,000,000 kronor af Riksdagen; men då 
den icke gjort det, så bör det enligt min öfvertygelse icke komma 
i fråga att frångå regeringens proposition om ett anslag af 2,500,000 
kronor, och till denna proposition anhåller jag äfven, herr talman, 
att på det lifligaste få yrka bifall.

Herr C. Ifvarsson: Frågan om jernvägsbyggandet i Norr
land har under många föregående år varit en omtvistad fråga vid 
riksdagen allt ifrån den tid, då de fleste riksdagsmän ansågo att 
någon vidare utsträckning af jernvägarna i Norrland icke på myc
ket lång tid borde ske, sedan man kommit upp förbi Gefle. Det 
gälde då huru frågan skulle kunna hållas öppen och huruvida 
den skulle kunna drifvas något längre. I det fallet var jag bland 
dem, som stälde sig på den ståndpunkten att man väl ville att 
jernvägsbyggandet skulle fortgå längre upp åt Norrland, men att 
man skulle moderera detsamma så, att statens finanser icke skulle 
lida för mycket deraf. Man antog att i regeln hälften af anlägg
ningskostnaden borde upplåna^ och hälften utgå af statsmedel, 
men att i allt fall någon del, större eller mindre, skulle tillskjutas 
af statsverket. Jag tror också att den principen har skäl för sig 
derför att man icke lärer kunna påräkna att på många år stam
banan i Norrland skall kunna gifva så pass stor afkastning, att 
den räcker till några räntebetalningar, och vid sådant förhållande 
bör man väl gå varsamt tillväga. Om man bygger sakta, så vin- 
nes dermed den fördelen att industrien och jordbruket i viss mån 
åtminstone hinna utveckla sig allt eftersom jernvägsbyggandet 
fortskrider och derigenom tillföra banan större inkomster, än som 
blir fallet, om man bygger för fort, tv då är det icke möjligt att 
industrien och jordbruket skulle kunna hinna att följa med. Och 
då vi se att utvecklingen går, åtminstone hvad jordbruket beträffar, 
från söder till norr, samt tillika besinna att denna utveckling just 
till följd deraf icke kan göras i ett språng, utan går saktare än



längre söderut, så är ensamt denna omständighet tillräcklig för att 
mana oss att gä varsamt till väga.

På samma gång man antog den principen, kom man också 
till det resultatet att anvisa ett årsanslag af endast 2,000,000 kro
nor. Detta var det högsta hvartill man ville gå, men många mot
satte sig äfven detta anslag, dervid somliga ville nedsätta det
samma till en million, andra åter till ännu lägre belopp. Nu har 
Riksdagen under flere föregående år vidhållit denna princip, och 
jag tror att man hör tänka sig noga före innan man frångår den
samma. Det är visserligen bär icke fråga om mera än en half 
million utöfver hvad som beviljats under föregående år; men om 
man på detta sätt beviljar en half million i år och kanhända en 
half million nästa år och så år efter år — och det är ju så det 
vanligen går till — samt drifver upp byggnadsverksamheten till 
någon större grad än man ursprungligen beräknat, så kan det lätt 
inträffa att genom detta forcerade arbete förlusten af jern vägen 
blir för stor samt att deraf framkallas betänkligheter huruvida man 
bör fortsätta eller icke med arbetet. Dessa betänkligheter kunna 
åter leda derhän att man af fruktan att gå längre, kniper till och 
bryter af arbetet, så att hela företaget afstannar. Sådana der rycknin
gar äro emellertid det värsta af allt. Dessutom uppkommer då en 
annan olägenhet som icke blifvit berörd i utskottets betänkande 
och på hvilken jag anser mig jemväl böra fästa kammarens upp
märksamhet, eller den att, när man bygger för fort, så nödgas 
man samla kring sig en hel skara af ingeniörer och arbetare. Om 
man då, på sätt jag nyss nämnde, afbryter byggnadsverksamheten, 
så blir hela denna skara ledig, och då nödgas man pensionera en 
del af personalen, under det att en annan del går till lands
bygden, der man får höra dem klaga öfver brist på arbetsförtjenst. 
Alla dessa olägenheter höra tagas i öfvervägande, då man vill gå 
längre i beviljande af anslag, än taan förut gjort. Man kan jn 
tänka sig huru det kommer att gå, i fall man beviljar det högre 
belopp,. som. här blifvit i fråga satt. Jag föreställer mig nemligen 
att, i fall vi slå in på den vägen och sålunda börja att gå fortare 
i jernvägsbyggandet der uppe, så kommer den nog också att fort
sättas, tills slutet blir, såsom jag redan antydt, att man kniper till. 
Jag är för min del välvilligt stämd mot Norrland; men just af 
den orsaken och emedan jag önskar att jernbanearbetet må kunna 
fortsättas i lugn och utan afbrott, vill jag icke gå längre än ut
skottet föreslagit.

Hvad åter beträffar talet om hanans betydelse i militäriskt 
hänseende, så får jag bekänna att jag icke fäster så mycken vigt 
dervid. .Val har jag under föregående år hört framhållas banans 
vigt i militäriskt hänseende, men då jag i år hört nu varande che
fen för landtförsvarsdepartementet yttra att om man fortsätter med 
banbyggnaden norr ut, så måste man också vara betänkt på att 
bygga fästningsverk för att skydda densamma, lärer väl den i detta 
hänseende förut framhållna väntade fördelen icke blifva stor. 
Tvärtom, banan skulle ju i så fall kunna lända landet till skada 
i militäriskt hänseende. Således finnes äfven deruti ett skäl för att
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hålla tillbaka och icke skynda framåt allt för fort. Jag hemställer, 
om det icke vore klokare att söka åstadkomma stabilitet i ansla
gen än att genom forceradt byggande framkalla sådana ryckningar, 
som jag omnämnt.

Af dessa omständigheter och på de af utskottet anförda skäl 
anhåller jag om bifall till utskottets förslag.

Chefen för landtförsvarsdepartementet, herr statsrådet, friherre 
Palinstierna: Då jag icke haft tillfälle att öfvervara denna
diskussion från början, torde jag måhända komma att upprepa åt
skilligt, som redan förut blifvit omnämndt, men detta kan jag icke 
hjelpa.

Jag börjar med att säga att jag för min del väl förstår deras 
synpunkt, som icke önska bevilja mera än 2,000,000 kronor. Jag 
medgifver att, då .Riksdagen under flere föregående år anvisat ena
handa belopp, det kan vara principielt rigtigt att bibehålla en viss 
stabilitet i anslaget genom att fasthålla samma siffra, i all synner
het som den norrländska stambanan bär sig illa, så att man 
för eu lång tid icke kan påräkna att densamma såsom affär 
bit för bit skall löna sig. Särskildt har man framhållit att man 
icke bör bygga fortare, än att odlingen och industrien å de orter, 
banan genomgår, må kunna följa med. Detta torde äfven få anses 
såsom eu rigtig åsigt under förutsättning att icke någon oförmodad 
omständighet inträffar, som påkallar ändring af en på sådana prin
ciper byggd plan. Detta har emellertid på senare åren skett i 
och med den hastiga utvecklingen af den mycket omtalade Luleå- 
dalen. Det är således numera icke blott fråga om att få odlingen 
att följa med banan uppåt, utan det finnes redan en odling som 
möter vid Lule eif. Endast ur den synpunkten i och för sig bör 
banan påskyndas dit så fort som möjligt. Derför brådskar det. 
Förelåge icke detta förhållande, så skulle man ju med skäl kunna 
tycka att man gerna kunde gå mera långsamt till väga. Jag 
måste äfven fatta saken ur militärisk synpunkt derför att, huru 
god vän man än må vara med sina grannar, så att man tror sig 
för århundraden icke hafva att från dem vänta något anfall, det 
likväl är en skyldighet att söka hålla sig beredd på alla eventua
liteter; något som man också ser andra länder göra, huru fredligt 
sinnade de än må antaga sina grannar vara. Vore Norrland utan 
några kommunikationer, så kunde ju saken anstå; men nu är det 
icke så, ty på senare tider har inom denna provins utvecklat sig 
ett högst betydande lif, särskildt derigenom att Luleå—Ofoten- 
banan blifvit ett faktum. Jag har färdats 10 mil på den banan 
och varit i tillfälle att se huru ofantligt tätt bebyggd orten utmed 
Lule eif är; ja, när man färdas der, skulle man kunna tro att man 
befunne sig i vissa delar af Skåne. Det har nämnts, att der bil
dat sig ett centrum, som måste hafva något utlopp eller någon 
förbindelse med den öfriga verlden. De måste då skaffa sig denna 
förbindelseled antingen åt den finska sidan, der det endast är 14 
mil till riksgränsen, eller åt den norska sidan, d. v. s. genom 
Luleå—Ofoten-banan, då den blir färdig. Men i så fall riskera vi
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att förlora den norrländska handeln, hvaraf särskild! Stockholm är 
ganska intresserad. Kommer norra stambanan dit upp 10 å 15 år 
sedan affärsförbindelserna äro ordnade med finnarne eller norr
männen, kunna vi icke få tillbaka den norrländska handeln. Jag 
har derför trott, att jemväl ur affärssynpunkt det är skäl att bygga 
banan så fort som möjligt.

Vidare har af många auktoriteter i politiskt hänseende fram
hållits huru det finska språket vinner terräng der uppe allt mer 
och mer, så att till och med i Gtellivara predikas på finska under 
större delen af året, och vi kunna icke inlåta oss i några affärer 
med befolkningen der uppe, om vi icke kunna tala finska. Detta 
synes mig också utgöra ett skål för att skaffa dem förbindelse med 
oss så fort som möjligt. Äfven ur militärisk synpunkt är detta 
naturligtvis af största intresse; ty om ett krig der skulle utbryta, 
finnes ingen annan förbindelse än kustvägen, och clå vi icke äro 
herrar på sjön, duger denna väg icke alls. Ser man på kartan 
finner man, att alla de norrländska vägarne gå utmed kusten eller 
efter elfvarne, men det finnes ingen väg inuti landet, som för dit 
upp. Hela kustvägen är vid krigstillfälle af ingen nytta, utan vi 
måste hafva en väg inuti landet, och den bästa förbindelsen är ju 
en bana.

Jag tror också, att denna jernväg skall betydligt bidraga till 
Norrlands utveckling. Man vet att utefter kusten är landet tätast 
bebygdt och detta derför att man sommartiden har kommunika
tioner på sjön och vintertiden på kustvägen. Vidare äro elfdalarne 
bebodda, enär derutefter finnas kommunikationer, men deremellan 
finnes ingen odling, ehuru betydande odlingslägenheter finnas. 
Men kommer denna bana snart till stånd, är jag öfvertygad att en 
stor del af dem, som eljest skulle emigrera, der komme att för
tjena sitt bröd. Jag såg vid Gellivara jernväg tusentals arbetare 
frän mellersta och södra Sverige, som med hustru och barn slagit 
sig ned der under synnerligen ogynsamma förhållanden; men som 
de ändå kunde förtjena sitt bröd, var der ingen brist på arbets
sökande.

Jag håller äfven före att kronan deruppe har stora intressen 
att bevaka i dessa ofantliga skogsmarker, som staten der eger. Om 
man vill räkna ut statens inkomster och utgifter för Norrbottens 
och Vesterbottens län, skall man säkerligen finna, att inkomsterna 
äro större än utgifterna.

Således är det många skäl som tala för att hastigt komma 
fram med jernvägen. Man bör söka förekomma att den starka ut
veckling, som der försiggår, tager en origtig rigtning. Enligt mitt 
förmenande borde banan dock stanna vid Lule eif, ty åtminstone 
ur militärisk synpunkt beköfver den icke gå längre. Men desto 
vigtigare är det att fort komma dit. Här är ju icke egentligen 
fråga, om någon större eller mindre utgift, ty banan är beslutad, 
och jag tror alla äro bestämda för att den skall fram till Lule 
eif, dit anläggningskostnaden, såsom jag vill minnas, är beräknad 
till omkring. 30 millioner kronor. Det är nu endast fråga om 
huru fort vi skola depensera detta belopp, och ur affärssynpunkt
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borde väl detta ske så som det är billigast att bygga, d. v. s. så mycket 
om året som man kan göra. under ett oeli samma arbetsdistrikt. Blir 
det sedan en längre sträcka, som skall byggas, måste arbetet delas 
på två arbetsbefäl, men såsom det nu är organiseradt behöfves en
dast ett. Väg- ocli vattenbyggnadsstyrelsen har också ansett, att 
jernvägsarbetet blir billigare genom att nu bevilja 2,500,000 kr. än 
om endast 2,000,000 anvisades. Denna tidpunkt är också den 
lämpligaste, om man vill låna upp penningar, och åtminstone en 
del af dessa medel skola ju lånas. Här har sagts, att det från början 
antagits att man icke borde låna mera än halfva summan och be
strida resten af tillgängliga medel. Detta är nog rigtigt’, då det 
gäller en sak, som icke från början bär sig såsom affär, utan till
kommit af andra och vigtigare skäl, och med den skatt, som nu 
bestämts på bränvin och spanmål, är det icke osannolikt att stats
utskottet skall kunna komma fram med ett förslag, Sony innebär 
att endast halfva summan skall lånas upp, äfven om Riksdagen 
nu beviljar 21/-, million.

På alla dessa skäl tillåter jag mig anhålla om bifall till 
Kongl. Maj:ts proposition.

Med herr friherre Palmstierna instämde herr Bergman och 
Werner.

Herr Sundberg i Haparanda by: Statsutskottet bär före
slagit att nedsätta, det af Kongl. Maj:t‘för är 1889 begärda anslag 
2,500,000 kronor till fortsättande af stambanebygganrlet i Norrland 
till 2 millioner, och såsom skäl för nedsättningen anfört, att »för- 
sigtigheten och omsorgen om statens finanser fortfarande kräfva, 
att upplåningen för ifrågavarande ändamål så vidt möjligt in- 
skränkes», hvarjemte utskottet åberopat den åsigt, som uttalat sig 
vid 1886 års riksdag, eller att man med anslagets bestämmande 
till 2 millioner årligen komme att bygga banan icke för lort 
utan lagom långsamt, för att under byggnadstiden samla nödig 
erfarenhet, huru trafiken å den redan byggda norrlandsbanan ut
vecklade sig. Detta sistnämnda skäl han jag icke tro vara allvar
ligt menadt. Het skall väl innebära att man af trafiken å. en 
bände! vill sluta sig till huru banan, eu gång färdigbyggd, skall 
bära sig; men man kan väl icke grunda något säkert omdöme om 
afkastningen på det resultat, som eu till sitt mål ännu icke full
följd jernvägssträckning visar. Man borde i stället gorå banan 
fortast möjligt färdig för att derigenom begränsa den tid, hvar
under det å banan nedlagda kapital eljest ligger till en viss grad 
ränte- och värdelöst.

Hvad åter beträffar det skälet, att försigtigheten och omsorgen 
om statens finanser kräfva att icke bevilja det högre, af Kongl. 
Maj:t äskade anslaget, är detta skäl framsökt af sparsamhets- 
hänsyn; men jag hemställer om man härvidlag bör hålla så strängt 
derpå. Beloppet i fråga eller 500,000 kronor är ju en del af det 
redan beslutade byggnadsanslaget, och dess beviljande att utgå 
redan nästa år betyder ju i sjelfva verket icke annat eller mera
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än att vi få erlägga ränta å dessa 500,000 kronor ett år tidigare, Angående
än med det lägre anslaget blefve fallet. Jag kan således icke anslag till
heller gilla detta utskottets skäl. fortsättning

Herr Anders Persson har framhållit, att Riksdagen förut ut- ” norr om^
talat sig för ett stabelt årligt anslag af 2 millioner till fortsätt- Sollefteå.
ning af norrländska stambanan, samt påstod, att detta belopp (Forts.) 
hittills icke öfverskridits. Ja, detta är nog sant, om man tager 
frågan så inskränkt, att man endast fäster sig vid de belopp, som 
nedlagts på norra stambanan; men lägger man dertill hvad Riks
dagen samtidigt beviljat för andra jernvägsanläggningar i Norr
land, så finner man att under den tid, som arbetena å norra stam
banan från Bräcke till Sollefteå och å fortsättningen från sist
nämnda ställe pågått, Riksdagen anvisat:

för år 1882

till tvärbanan............................................
» Sol loft ebanan.....................................

... 500,000: —

... 2,000,000: — 2,500,000: —

för år 1883

till Solleftebanan ..................................
» Söderhamnsbanan ...........................

... 2,000,000: — 

... 500,000: — 2,500,000: —

för år 1884

till Solleftebanan.....................................
» Söderhamnsbanan ...........................

... 2,500,000: — 

... 1,500,000: - 4,000,000:

för år 1885

till Bräcke—Solleftebanan .................
» Sundsvall—Torpshammarbanan . 
» Söderhamnsbanan ............................

... 2,000,000: —
.. 1,600,000: —

... 1,600,000: — 5,200,000: —

för år 1886
till Bräcke—Solleftebanan .................

» Sundsvall—Torpshammarbanan .
» Hudiksvall—Hybobanan ..............
» Söderhamnsbanan ............................

.. 2,000,000: —

.. 2,154,000: —

.. 2,000,000: — 
... 247,000: — 6,401,000: —

för år 1887
till Bräcke—Solleftebanan .................

» Hudiksvall—Ljusdalsbanan..........
» Öfre Norra banan............................

.. 750,000: —
.. 2,350,000: —
.. 1,000,000: — 4 JOO,000: —

Transport 24,201,000: —
3Andra Kammarens Prot. 1888. N:o 24.
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eller i medeltal för hvart ett af dessa sju år ett belopp af 3,854,000 
kronor, som ju betydligt öfverstiger hvad Kongl. Maj:t för år 1889 
äskat för norrländska stambanan, oaktadt några anslag för öfriga 
jernvägaT inom Norrland icke ifrågasatts.

Men det, som för mig vigtigast talar för det högre anslagets 
beviljande, är, att ett tidigare fullbordande af norra stambanan 
till Vännäs ställer för oss, det öfverstå Norrlands bebyggare, i 
utsigt att snarare få stambanan dragen fram till riksgränsen, till 
Haparanda. Ty det ligger väl i öppen dag, att jernvägen icke 
kan eller får stanna vid Vännäs utan måste framdragas till 
Haparanda, för så vidt vi skola kunna behålla Torne eif som 
gräns. Vi hafva nyss från statsrådsbänken hört, att med all 
sannolikhet den finska stambanan om 9 år hunnit fram till vår 
gräns, till Torneå; och väl kommen dit, vill den hafva utfart till 
Vesterhafvet, ty. detta är snart sagdt ett lifsvilkor för det finska 
jernvägsnätet. Äro vi då icke beredde att förmedla denna utfart 
genom en jernväg, förbindande riksgränsen med Luleå—Ofoten- 
banan, och gifva våra åtgöranden icke ens sken af, att vi vilja i 
en snar framtid åstadkomma en sådan förbindelse, då befarar jag 
att finnarne och de mägtige, som stå bakom dem, sjelfve skaffa 
sig den utfartsvägen.

Och för öfrigt. Vår finska bygd i Norrbotten, lemnad såsom 
hittills åt sig sjelf och afskild från det nedre landet, utan till
träde till vår tids mägtiga samfärdsmedel — jernvägen -— med 
eget land men väl med nabolandet, skall och måste än mera uppgå 
i finskhet och må hända till sist se sig tvungen att, som den 
redan delar språket, äfven dela tanke- och åskådningssätt med dem 
på andra sidan riksgränsen. Jag har verkat som domare i Torneå 
domsaga under It år. Jag kan intyga att af de 72 nämndemän, 
som för närvarande tjenstgöra i domsagans 6 särskilda tingslag, 
jag kan meddela mig på svenska med endast 3; alla tala finska. 
Detta som bevis på huru genomgående finsk bygden är och som 
den blifvit genom det isolerade läge, hvari den lemnats från det 
öfriga Sveriges sida. Såsom nu är stäldt måste befolkningen der 
uppe allt mera söka förbindelser vid utfartsvägar Finland; och 
hvem vet huru länge det under sådana förhållanden kan dröja, 
innan vi finna vår gräns flyttad till Lule eif? En ädel friherre 
i Första Kammaren ansåg i ett anförande under majriksdagen en 
sådan flyttning af gränsen såsom snart förestående, men tröstade 
oss med, att vi i så fall nog skulle få någon »kompensation». Till 
min sorg har jag nyss här i kammaren af herr statsrådet och 
chefen för landtförsvarsdepartementet fått höra ett yttrande med
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något af samma tanke till underlag. Han sade nemligen, att norra 
stambanan icke finge tänkas framdragen längre än till Lule eif, 
dermed lemnande landet mellan Lule och Törne elfvar åt sitt 
öde möjligen i det åskådningssätt, att det landet såsom öde och 
dödt skulle i händelse af krig afskräcka fienden från infall den 
vägen, då han der ej kunde finna uppehälle. Jag vågar dock 
hoppas, att denna sorgliga förutsättning ej skall blifva verklighet. 
Ty alla de, som under de nyss slutade tullstriderna kämpat under 
de varma orden »Sverige åt svenskarne» tror jag icke kunna bättre 
förverkliga den tanken än genom att med bifall till Kongl. Maj:ts 
proposition påskynda den förening genom samfärdsmedel, som vår 
gränsbefolkning så lifligt motser med det land, hvartill den af 
ålder hört och fortfarande vill höra.

Herr talman! Jag anhåller om bifall till Kongl. Maj:ts pro
position.

Herr Ström instämde i detta anförande.

Herr Schöning: Hå regeringen nedsatt sina pretentioner
på anslag till norra stambanans fortsättande så långt som till blott 
2Vj millioner kronor, synes det mig såsom om statsutskottet icke 
bort pruta på detta belopp. En högt ärad talare på skånebänken 
har dock till min ledsnad talat för utskottets hemställan. Han 
representerar likväl en provins, som med afseende å kommunika
tionsmedel kanske är en af de mest lyckligt lottade i Europa. 
Man har invända att Skåne till stor del byggt sina jernvägar sjelf! 
Men i dubbel måtto lycklig prisar jag den provins, som kunnat 
göra något sådant.

Jag skulle icke hafva begärt ordet, om jag icke velat särskild! 
framhålla en omständighet, som enligt mitt förmenande icke till
räckligt förut beaktats och dock är af en icke ringa betydelse. 
Här har i denna kammare talats mycket om det rådande be
trycket och den stora bristen på tillfälle till arbetsförtjenst. Het 
synes mig då, att just här de gamla orden om två flugor i en smäll ega 
tillämpning. Henna halfva million skulle i min tanke icke bättre 
kunna användas än till ett företag af denna beskaffenhet. Hetta ökade 
anslag föranleder icke någon dyrare administration än förut, utan 
hela summan tillgodokommer behöfvande menniskor, som söka 
arbete inom Sverige. En stor del af dessa utlagda penningar 
skall vända tillbaka till Stockholm och det södra Sverige, hvari
från desse arbetare måste köpa sina lifsförnödenheter, och skall i 
form af små hemsända besparingar komma till godo den fattiga 
befolkningen i flere provinser, såsom Yermland, Småland, Yester- 
götland och Halarne. Het är nemligen icke i allmänhet norr- 
ländingar, jemtar, helsingar eller norrbottningar, som arbeta vid 
denna jernvägsbyggnad, utan till större delen folk från landets 
sydligare provinser. Sina små besparingar skicka de till hemmen, 
der de, såsom jag tror, blifva till välsignelse.

Huru jag än ser saken, måste jag således föras till att yrka bi
fall till Kong!. Maj:ts proposition samt afslag å utskottets hemställan.
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3 li

Herr Husberg: Jag ber att med anledning af hvad talarne 
på skåne- och hallandsbänkarne nyss yttrade få säga några ord. 
Att döma af deras uttalanden ansågo de, att hvad Kongl. Maj:t 
föreslagit innefattade en afvikelse från det beslut, som Riksdagen 
1886 fattade, och de varnade för att bifalla Kongl. Maj:ts förslag 
af den anledning, att man dermed skulle uppgifva den ståndpunkt, 
hvarpå Riksdagen stälde sig 1886. Rör min del kan jag likväl 
ej inse, att väg- och vattenbyggnadsstyrelsens och Kongl. Maj:ts 
här föreliggande förslag, att under 1889 använda 2 V2 million kro
nor å ifrågavarande jernväg, afviker från den basis, på hvilken 
Riksdagen 1886 förklarade sig vilja ställa sig. Riksdagen sade då, 
att till jernvägens utsträckning inom Norrland till Vännäs ville 
Riksdagen bevilja ungefär 2 millioner kronor om året. Detta ord 
»ungefär» innebär naturligtvis en latitud. Att sluta af herr Oarl 
Ifvarssons yttrande, skulle detta ord betyda detsamma som »högst». 
Denna tolkning kan naturligen ej vara rigtig. Tvärt om måste 
detta ord: »ungefärligen» innebära, att det årliga anslaget äfven 
kan få öfverskrida två millioner kronor med ett eller annat 100,000- 
tal, om faktiska förhållanden dertill föranleda. Det framgår ock 
af handlingarna, att väg- och vattenbyggnadsstyrelsen kommit till 
den begärda summan af 2 It millioner kronor på grund af förhål
landen, som styrelsen ansett särskildt för nästkommande år vara 
gällande. Styrelsen har sagt, att med 2 millioner skulle banan 
kunna färdigbyggas till Anundsjö. Men med den tillgängliga ar
betsstyrkan skulle det vara möjligt att redan 1889 fortsätta jern- 
vägsbyggandet ett stycke norr om Anundsjö, till hvilket ändamål 
skulle erfordras ett ökadt anslag af 90,000 kronor. Då sålunda 
arbetet, genom ökning af anslaget med nämnda belopp, med befint
ligt arbetsbefäl och befintliga arbetskrafter skulle kunna mera eko
nomiskt bedrifvas under nästkommande år, borde väl utskottet åt
minstone föreslagit anslagets bestämmande till 2,090,000 kronor 
eller i jemnt tal 2,100,000 kronor. Vidare säger väg- och vatten
byggnadsstyrelsen, att med ett ytterligare anslag af 410,000 kronor 
till rörlig materiel skulle tillfälle beredas att år 1889 öppna linien 
Långsele—Anundsjö för allmän trafik. Jag kan icke finna annat 
än att det bör vara lämpligt att, när man bygger en jernväg, öppna 
densamma för allmän trafik snarast möjligt. Och då banan i allt 
fall för framtiden skall trafikeras på längre utsträckning, och gag
neligt är att så snart som möjligt vinna erfarenhet om dess trafik
förhållanden, så frågas, hvarför man vill motsätta sig öppnande af 
den färdiga delen för allmän trafik, så fort sådant ske kan? Detta 
anslag af 410,000 kronor betingas alltså, äfven det, af särskilda 
förhållanden, som gälla banan under 1889, och innebär ej någon 
afvikelse från den plan för arbetet, som vid 1886 års riksdag be
slöts.

Nu finnas ju äfven många vigtiga skäl, som tala för beviljande 
af större anslag än hvad 1886 års riksdagsbeslut förutsätter och för 
ett påskyndadt färdigbyggande af denna bana, till hviska skäl, 
förut utförligt framhållna, jag icke har något att lägga. Äfven jag 
delar lifligt den öfvertygelsen, att ifrågavarande jernväg borde
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byggas med vida större fart än som nu sker. Någon utsigt till 
erhållande ad högre anslag, än hvad Kongl. Maj:t begärt, förefinnes 
emellertid icke vid detta tillfälle, lika som ej heller någon inom 
denna kammare i sådan syftning framstäf något yrkande. De 
betydelsefulla grunder, som “tala för ett s*abbt byggande af banan, 
borde dock åtminstone verka så mycket, att Kongl. Maj:ts propo
sition varder af kammaren bifallen, helst Riksdagen, såsom jag fram
hållit, kan, utan afvikelse från hvad Riksdagen 1886 uttalat, be
vilja det af Kongl. Maj:t begärda belopp. Jag yrkar afslag å utskot
tets hemställan och bifall till Kongl. Maj:ts proposition i ämnet.

Med herr Husberg instämde herrar Lindmark, Höglund, Lund, 
Bexelius, Cederschiöld, Nyström, Lundlerg och Widström.

Herr Stjernspetz: Här bär af flere talare framhållits den 
politiska, ekonomiska och militära vigten af den ifrågavarande 
jernvägens utsträckning, hvarför jag icke har mycket att dertill 
lägga. Jag vill likväl fästa uppmärksamheten vid det förhållan
det, att, äfven om Riksdagen skulle bestrida hela det af Kongl. 
Maj:t för år 1889 begärda beloppet med upplånta medel — hvilket 
ju nu mera icke är meningen — så komme ändock den svenska 
statens skuld icke att ökas. Ty hvad som här begäres utgör unge
färligen. samma belopp, hvarmed statsskulden nu årligen genom 
amortering minskas.

En allmänt omfattad åsigt synes mig nu mera råda, att den 
ifrågavarande jernvägen lör utsträckas till Luleå. När så är, 
torde äfven ett särskild! ekonomiskt skäl förefinnas till denna 
banas påskyndande just nu, nemligen de billiga material- och 
arbetspris, som för närvarande äro gällande. Om man verkligen 
har för afsigt att fullborda denna bana ända fram till Luleå, så 
torde sålunda alla skäl tala för, att man icke vid en sådan tid
punkt som denna minskar detta anslag, som Kongl. Magt begärt. 
Det kan ju hända, att af dem, som här uppträdt till förmån för 
Kongl. Maj:ts proposition, en och annan varm talare något öfver- 
drifvit nyttan af denna jernväg, men såsom en verklig, utan fram
gång bestridd, sanning torde dock framgå, att denna jernvägs 
fortsättande med all den skyndsamhet, som är möjlig, är af mycket 
stor vigt för hela fosterlandet.

Derför anser jag det icke vara välbetänkt att minska det an
slag, som Kongl. Maj:t begärt, utan anhåller jag att få förena mig 
i yrkandet om afslag å utskottets hemställan och bifall till Kongl. 
Maj:ts proposition.

Herr Herslow: Då jag begärt ordet, är det icke för att åter
upprepa något enda af de verkligen goda skäl, som anförts för 
jernvägsbyggnadens bedrifvande i öfverensstämmelse med Kongl. 
Maj:ts förslag, utan jag har gjort det blott derför att jag icke 
tror att detta är en fråga, i hvilken södern ständigt bör stå emot 
norden, och på det man icke skall anse, att vi hos oss fortfarande 
betrakta denna jern vägsanläggning i Norrland såsom en blott norr
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ländsk fråga, då den onekligen tagit de dimensioner, att den torde 
vara berättigad att kallas en fosterländsk angelägenhet. Jag er
känner villigt, att jag länge varit tveksam beträffande fortsättan
det af jernvägsbyggandet i öfre delen af vårt land. Men sedan vi 
nu kommit in på detta byggande, anser jag att hvarje gång ett 
beslut fattas om dess fortsättande den regeln bör följas, att be
slutet fattas i enlighet med de grunder, som föreligga, och att det 
fattas i den utsträckning, som för ögonblicket synes lämpligast. 
Jag kan icke neka till att vi under den sista tiden fått ökade 
grunder att bygga och att bygga fort, lika som att vi fått ökade 
tillgångar dertill. Jag ber derför att med en röst från Skåne få 
biträda det yrkande, som framstälts, att vi, såsom det i allo lämp
ligaste, måtte bifalla det förslag, som af regeringen framlagts.

Herr G-umselius: Jag begärde ordet blott för att förena mig
i yrkandet om bifall till Kongl. Maj:ts förslag.

Herr De La val: Då jag förnummit, att jag står temligen 
ensam i mitt yrkande om en skrifvelse till Kong!. Maj :t med be
gäran om en utredning, huru vida ej jernvägsbyggandet i Norrland 
må kunna ännu snabbare bedrifvas, och då jag jemväl finner,_ att 
ett bifall härtill skulle komma att vålla åtskilliga svårigheter i af
seende å en blifvande gemensam votering, skall jag be att få åter
taga mitt yrkande i den delen, men på det varmaste instämma i 
Kongl. Maj:ts förslag.

Herr Diss Öl. Larsson: Jag bär begärt ordet för att gifva 
till känna, att jag fortfarande vidhåller den åsigt jag inom utskottet 
förfäktat. Jag har åhört den diskussion, som här försiggått, men 
dervid icke kunnat komma på andra tankar, än jag förut hyst i 
denna fråga. Jag behöfver knappast försäkra, att jag ej hyser
några afvoga känslor mot Norrland. Jag har varit med, då det
varit fråga om att bygga jernvägar der, icke derför att staten 
skulle förtjena på dem, ty jag har varit lifligt öfvertygad om att 
man i det fallet missräknat sig, utan emedan jag ansett det vara 
statens pligt att bygga äfven i Norrland. Derför har jag för min 
del äfven varit med om fortsättande af stambanan norrut, men jag 
har der vid lag trott och tror fortfarande, att det icke kan för norr- 
ländingarne vara hufvudsaken att få denna bana hastigt, utan en
dast och allenast att få den säkert samt något så när kunna be
räkna då den blir färdig; och det kan man, om Riksdagen vid
håller den en gång uttalade principen att bygga för 2,000,000 år
ligen. Det är för öfrig! icke nog med att bygga jernvägen, utan,
om man skall få någon trafik på densamma, bör man också se till, 
att odlingen och industrien upparbetas i samma mån som jernvägen 
dragés dit upp, och det kan man hinna med om man bygger så 
småningom och bygger med en jemn summa för hvarje år, så att 
man kan beräkna, då man kommer fram till målet. Det har nu 
här visserligen sagts, att det vore både politiskt, ekonomiskt och 
militäriskt oklokt att bifalla utskottets hemställan; men jag tror
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för min del, att herrarne fästa allt för mycket afseende vid dessa 
500,000 kronor, som utgöra skilnaden mellan Kongl. Maj:ts ock 
utskottets förslag. Jag tror icke att dessa 500,000 kronor kunna 
kafva en så kraftig verkan. Jag kar väl sett, att man skulle be- 
köfva mer än 2,000,000 kronor för att komma fram till en viss 
uppgifven punkt; men dervid vill jag fästa uppmärksamketen på, 
att man icke skall söka upp eu punkt för att få en viss summa, 
ty det är icke punkten, som det beror på, utan summan, ock då 
kar man att finna en punkt, kvartill summan kan passa. Då är 
saken klar.

Vidare kar en talare sagt, att, om man skulle kunna komma 
till Anundsjö, man då vore på ett ställe med en ofantlig rörelse. 
Jag blef något käpen, då jag körde detta, ty jag kar icke kört 
talas om någon så ofantlig rörelse der. Han tilläde sedan med en 
viss kläm, att det vore en kommun med 4,000 invånare. Ja, jag 
känner till kommuner med mycket större folkmängd än 4,000 per
soner, utan att der förekommer någon så särdeles stor rörelse. 
Men må kan kafva rätt i den saken. Icke beköfver man väl der
för anse, att rörelsen skall lida så ofantligt, om man kommer dit 
med jernvägen några månader senare. Det kar äfven yttrats att, 
om vi icke bygga denna jernväg skyndsamt, ryssarne skola taga 
Norrbotten. Jag tycker det nästan stöter på löjlighet att komma 
med ett sådant påstående. Vilja ryssarne taga Norrbotten, ock 
kunna vi icke försvara det, lärer det väl blifva ännu mera begär
ligt, om vi nedlägga några millioner på jernvägsbyggnader der, så 
att det skälet tror jag icke talar för, att man bör skynda att komma 
dit upp. Det är emellertid icke någon rädsla i detta afseende, 
som gör att jag ej skulle vilja gifva anslag till jernvägsbyggnaden, 
utan jag vill fortfarande gifva sådant, emedan jag koppas att Norr
botten framgent skall blifva en provins, som kommer att tillköra 
Sverige. Men icke kan jag inse, kuru man kan påstå, att Norr
botten skulle blifva mindre begärligt för ryssarne, om man der 
bygger jernväg, än om det blifver utan jernväg.

Så kar man yttrat, att då Riksdagen år 1886 förklarade, att 
man skulle bygga för omkring 2,000,000 kronor årligen, dermed 
icke var sagdt, att det skulle vara precis 2,000,000 kronor, utan 
att man kunde gå öfver detta belopp. Det medgifver också jag. 
Men nu är det verkligen fallet, att vi en gång derefter gått öfver 
detta belopp med en kalf million kronor. Då så förhåller sig, 
undrar jag om norrländingarne, liksom vi en gång köjt beloppet 
med en kalf million, skulle vilja vara med om att nedsätta det 
med en kalf million. Jag tror icke att de skulle möta ett sådant 
förslag med mycken tacksamket, ock det är derför som jag för 
min del i norrländingarnes eget intresse anser det vara klokast 
att källa sig till en viss, bestämd summa. Ty börjar man rubba 
summan och sönderbryta den princip, som Riksdagen en gång ut
talat, då ligger det nära till kands, att man en annan gång kan 
strypa till ock gifva mindre än 2,000,000 kronor, ock derför anser 
jag, som sagdt, önskvärdt, att man kunde vidhålla den princip, 
Riksdagen i det fallet en gång uttalat.
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Angående loke heller tror jag det vara gagneligt för frågan, om man,
anslag till såsom här gjorts från ett och annat håll, söker deri inblanda tull- 

oTstambanan frågan och tala om att norrländingarne skulle få betala krigs- 
norr om kontribntioner. Mig förefaller det motbjudande att tala om krigs- 
Sollefteå. kontributioner i eget land. Ty om ledamöterna inom Riksdagen hafva 

(Forte.) olika åsigter i vissa frågor, icke kan man väl derför tala om krig 
eller att de slagne få betala krigskontributioner. Jag tror att vi, 
utan skada för den sak vi förfäkta, kunna låta bli att tala om så
dana förhållanden. Icke kan man väl påstå, att tullfrågan har 
något med denna sak att skaffa. Tv, som herrarne veta, finnas i 
utskottet personer med olika åsigter i denna fråga, men icke kan 
det falla dem in att taga hänsyn till tullförhållandena eller tänka 
på några krigskontributioner eller hvad det nu må kallas. Jag* 
tycker derför, att man mycket väl kan lemna hela denna sak å 
sido. Icke heller tror jag det vara skäl att så mycket framhålla, 
att vi böra bygga i kapp med Finland. Yi lära väl få sköta oss 
sjelfva i vårt eget land. Det har talats om att det skulle komma 
att anläggas ännu en bana på östra sidan; skulle vi då också 
bygga två banor norrut? Jag tror icke att detta kan vara menin
gen, utan att man bör taga hänsyn till det egna landets förhållan
den och ej fästa mer-afseende vid främmande lands förhållanden 
än de förtjena.

För min del kan jag icke heller tro på det tal, som i synner
het accentuerats från stockholmsbänken, nemligen att man på 
denna bana skulle få en så oerhörd trafik samt komma att på den
samma frakta malm, jern, och dylikt. Jag tror icke, att det skall 
bära sig att från Luleå eller Sulitelma eller hvar det må vara frakta 
malm och jern till mellersta eller södra Sverige. Kunna dessa produk
ter bära frakten ner till kusten, är det mera än flere sakkunnige 
arile. Men att frakta dem längre än ned till kusten, tror jag icke 
någon kan inbilla oss vara möjligt. Jag håller således fortfarande 
på utskottets förslag, och detta af intresse för norrländingarne, 
enär jag tror det vara lyckligast för dem att få en bestämd, viss 
summa för år, hvarigenom man kan beräkna, huru långt jernvägen 
för hvarje år kommer att framskrida, och till följd deraf lämpa od
lingen och industrien derefter. Men framför allt undviker man 
derigenom risken att en gång få anslaget inknappadt, så att det 
understiger 2,000,000 kronor, och derför vore det godt att bibe
hålla den princip, som 1886 års Riksdag uttalat. Ty så länge 
denna princip tillämpas, nar man större fasthet och större utsigt, 
att Riksdagen skall respektera den ståndpunkt, som den förr in
tagit-

Jag yrkar bifall till utskottets förslag.

Herr Elowson: Från synpunkten af de norrländska orternas 
rättmätiga anspråk att få stambanan genom Norrland snart färdig, 
anhåller jag, att kammaren, med afslag å utskottets betänkande i 
denna punkt, må bifalla Kong!. Maj:ts proposition.

Den föregående talaren omnämnde den för mig öfverraskande 
nyheten, att det kunde vara fråga om att frakta malm från Suli-
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telma. Jag tar icke hört talas om, att der finnes någon malm, 
— må hända finnes der sådan, jag vet det icke — men deremot 
finnes malm i riklig mängd på flera andra ställen i Norrbotten, 
såsom vid Gellivare, Snappavare och Kirunavare, för att icke 
nämna Sjangeli kopparmalm. Och dessa malmfält äro. sannerligen 
så rika, att de så snart som möjligt böra sättas i förbindelse med 
det sydligare Sverige.

Herr Hörnfeldt: Jag hade icke ämnat begära ordet i denna
fråga, men jag har blifvit uppkallad af den ärade talaren på dala
bänken och ber derför med anledning af hans yttrande att få säga 
några ord.

Han tycktes vara af den åsigten, att man borde gå sakta och 
varligt till väga vid beviljandet af medel till norra stambanans 
fortsättning, men förklarade derjemte, att han städse varit och 
fortfarande vore en varm vän af norra stambanans färdigbyggande. 
Jag hemställer likväl till honom, huru vida han tror att byggandet 
af denna jernväg kommer att så synnerligen påskyndas derför, att 
under ett år beviljas 500,000 kronor utöfver det belopp, som för 
detta ändamål eljest brukar utgå. Han sade också, att, om icke 
Riksdagen vidhölle den förut uttalade principen, att endast 2 mil
lioner kronor årligen böra anslås till norra stambanans färdigbyg
gande, så skulle det kunna hända, att summan ett annat år komme 
att sänkas till något belopp under 2 millioner. Ja, det kan lätt 
hända, men jag förmodar dock, att detta icke kommer att ske i 
annat fall, än då statsverkets ekonomiska ställning gör en sådan 
sänkning af beloppet rent af nödvändig. Något sådant skäl före
ligger emellertid icke nu, som talar för att ovilkorligen vidhålla 
den principen, att anslaget icke bör utgå med mera än 2 millioner 
årligen.

Han sade vidare, att han icke visste, att Anundsjö vore en så 
vigtig punkt i afseende på affärsförhållanden, att det af sådan an
ledning vore nödvändigt att få banan färdig till nästa höst. Ja, 
jag undrar alls icke på, att den ärade talaren icke har kännedom 
om hvilken vigtig punkt Anundsjö är, men när så är, kan jag 
icke förstå hvarför han motsätter sig de uttalanden, som ur denna 
synpunkt gjorts om önskvärdheten af banans snara färdigbyggande 
till nämnda punkt. Anundsjö står i affärsförbindelse med hela 
Asele lappmark, och jag tror derför att denna punkt är en af de 
mest vigtiga i fråga om att kunna framkalla trafik för banan så 
väl söderut som norrut.

Den ärade talaren yttrade också, att vi icke skulle inbilla oss, 
att vi kunde bygga i kapp med Finland. Jag hemställer, huru 
vida det kan kallas att bygga i kapp med Finland, om vi nu till 
norra stambanans fortsättning bevilja hvad Kongl. Maj:t begärt, 
eller endast 500,000 kronor mera än utskottet föreslagit. Jag tror 
icke, att vi skulle kunna täfla med Finland i detta afseende, äfven 
om vi beviljade två, tre eller fyra gånger så stort belopp som 
detta. Men man har ansett, att anslaget borde kunna höjas något 
utöfver de 2 millioner, som eljest årligen bruka anvisas, derför att
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statsverkets ställning är sådan, att man bör kunna göra det, och 
då staten dessutom har att påräkna icke obetydligt ökade inkom
ster genom de vid denna riksdag beslutade spanmålstullarne.

Jag anhåller således, herr talman, icke derför att jag är norr- 
länding, utan derför att jag anser det vara för fosterlandet gagne
ligt, om bifall till Kongl. Maj ds proposition.

Herr Ryding: Det var en passus i herr Diss Olof Larssons 
anförande, som jag anhåller att med ett par ord få bemöta, då jag 
icke hört någon af de två näst föregående talarne göra det.

Han säde nemligen, att det vore mycket lätt att hitta på en 
viss punkt för att nå ett visst ändamål, men att det icke vore 
punkten utan summan man borde söka; men just häri är det, som han 
och utskottet misstagit sig. Det kan omöjligen vara rätt att, oaktadt 
det endast skulle komma att behöfvas omkring en eller en och en 
half kilometers ytterligare jernvägsbyggnad för att nå fram till 
den punkt, Anundsjö station, der trafiken utan tvifvel skall blifva 
mycket lönande för jernvägen, ändock icke anvisa den härför er
forderliga summan.

Herr Fosser: Jag skall be att få biträda det slut, hvartill
utskottet kommit i denna fråga. Det är en naturlig sak, att norr- 
ländingarne använda allt sitt inflytande för att påskynda norra 
stambanans färdigbyggande. Det har alltid varit så under jern- 
vägsstriderna inom Riksdagen, att lokalintressena så mycket som 
möjligt sökt göra sig gällande för att få jern vägsbyggandet fortare 
fram genom de orter, för hvilka de särskilda representanterna varit 
intresserade. Under den tid jag varit med vid riksdagen har äf
ven jag medverkat till stambanans framdragande genom Uorrland. 
Det är också så många och så behjertansvärda och afgörande skäl — 
vi kunna benämna dem de fosterländska skälen — som tala för 
detta jern vägsföretags fortsättande, att det visserligen är ett in
tresse, som staten hvarken kan eller bör förbise. Men det måste 
på samma gång tagas i betraktande, att det här vid lag också 
finnes andra synpunkter, som böra utöfva inflytande, nemligen 
ekonomiska och finansiella. I det afseendet vill jag fästa upp
märksamheten på hvad trafikstyrelsen i sin senast afgifna berät
telse bär meddelat oss om resultaten af jernvägstrafiken. Jag 
skall dock icke besvära kammaren med många siffror. I nämnda 
berättelse upplyses bland annat, att nettobehållningen å i trafike
rade jernvägar nedlagda medel, kapitalrabatter deri inberäknade, 
utgjorde för 1882 3,42, för 1883 3,20, för 1884 3,07, för 1885 2,77 och 
för 1886 2,u procent. Häraf finna vi således, att statens inkom
ster af jernvägstrafiken under de senare åren allt mer och mer 
minskats. Hufvudorsaken dertill är enligt trafikstyrelsens uppgift, 
såsom också torde vara kandi af samtlige ledamöter inom denna 
kammare, det stora nät norrländska jernvägar, som kommit in i 
stambanesystemet, ty den afkastning de lemna är öfver hufvud 
taget högst ringa, och detta verkar naturligtvis menligt på resul
tatet i dess helhet. Det är väl sant, att också tryckta ekonomi-
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ska omständigheter inverkat på detta, resultat, men den väsent- Angående 
ligaste orsaken är dock enligt trafikstyrelsens uppgift de norrländ- 
ska jernvägarne; och detta torde också vara obestridligt. Det kan afstanibcman 
icke heller vara annorlunda, när man besinnar, att Norrlands jern- norr om 
vägar år 1886 utgjorde mer än 48 procent, eller nära hälften af Sollefteå. 
hela stambanesystemets längd. Jag vill vidare påminna derom, (Forts.) 
att enligt statsutskottets utlåtande n:o 11 vid denna riksdag den 
ränteskilnad, som af andra statsmedel, d. v. s. skattemedel, måst 
gäldas, utöfver den inkomst, som jernvägarne lemna!, utgjorde icke 
mindre än 3,245,413 kronor, och denna stegring har pågått i en 
nära nog häpnadsväckande grad under senaste tiden, ty 1882 ut
gjorde samma ränteskilnad icke mer än 372,487 kronor. Med så
dana siffror för ögonen och med ett sådant ekonomiskt resultat af 
jernvägsrörelsen, må det icke förundra någon, att man vill gå var
samt till väga och äfven taga hänsyn till den finansiella ställnin
gen. Det har af någon yttrats, att de norrländska jernvägarne 
skola blifva de svenska finansernas graf. Jag delar icke denna 
uppfattning. Jag tror icke, att detta skall blifva fallet, om Riks
dagen går varligt och klokt till väga. Men skulle åter Riksdagen 
låta hänföra sig af jernvägsyra och ohejdadt forcera den norrländ
ska stambanans färdigbyggande, så skulle detta påstående kunna 
blifva sanning. Jag kan icke heller tänka mig, huru det skall 
blifva möjligt att sköta statens finanser, om vi ställa så till, att sta
tens industriella inrättningar lemna ingen eller ringa nettoinkomst, 
utan i stället förlust. Låta vi kringskära post- och telegrafverken 
af enskilda intressen och fortsätta att ohejdadt hygga jernvägar, 
som .icke lemna någon afkastning, då vet jag sannerligen icke, 
huru vi slutligen skola få statens finanser att gå i hop.

Ur denna synpunkt är det derför som jag yrkar bifall till ut
skottets förslag.

I detta anförande instämde herrar Petersson i Hamra, Larsson 
i Mörtlösa, Anderson i Himmelsby, Sjöberg, Johansson i Ströms- 
berg och Svensson i Rydaholm.

Herr Waldenström från Gefie: Då jag tager till ordet i
denna fråga, kan det icke vara lokalintressen, som uppkalla mig, 
enär jag är bosatt på en plats, som är rikligen försedd med jern
vägar,' och den norrländska stambanan redan går så långt norr om 
denna plats, att jag högst sällan kan falla på den tanken att resa 
så långt norrut. Det är således helt andra intressen, som manat 
mig att yttra några ord gent emot den siste ärade talaren och åt
skilliga andra, som. här uppträdt emot Kongl. Maj:ts proposition.

Man måste visserligen vid denna frågas afgörande taga hänsyn 
till den finansiella ställningen — det är ju kla.rt._ Det har också 
Kongl. Maj:t gjort. Kongl. Maj:t har nemligen i sin proposition 
visat, att det just ur finansiel synpunkt vore fördelaktigast att nu 
anslå 2,500,000 kronor till fortsättande under år 1889 afstambane- 
byggandet i Norrland, men att det deremot vore brist på spar
samhet att stanna vid 2 millioner.
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Men om man också måste taga hänsyn till den finansiella 
ställningen, så gifves det likväl andra synpunkter, som äro högre 
och af större betydelse. Hvad som för mig synes göra det högst 
nödvändigt att så mycket som möjligt skynda med stambanans 
fortsättande åtminstone till Luleå—Ofoten-banan och sedan till 
gränsen, är den finska banan, hvilken enligt mitt förmenande har 
en för Sverige mycket stor både politisk och kommersiel bety
delse. Dess politiska betydelse består deri, att, om redan nu det 
finska elementet utbreder sig med stor kraft i de nordligare de- 
larne af Sverige, så kommer det att utbreda sig ännu mycket mer, 
sedan den finska banan blifvit färdig, om vi då befinna oss ined 
vår banas ändpunkt SO å 40 mil från Haparanda. Dess kommer
siella betydelse ligger deri, att, såsom af många talare här blifvit 
framhållet, det är fara värdt, att den handel, som det sydligare 
Sverige nu har på de norra delarne af landet, helt och hållet 
kommer att draga sig öfver åt finska sidan, hvartill redan nu högst 
betänkliga tecken börjat visa sig. Vigten af detta skäl ökas än 
mer genom den betydelse, som Luleå—Ofoten-banan har och inom 
loppet af några år utan tvifvel ännu mer måste få. Här den blir 
färdig, skall den norrbottniska handeln dela sig mellan Horge och 
Finland, om ej Sverige snart gör sin bana färdig dit. Och då, 
om ej förr, skola vi se, hvad vi förlorat.

Såsom ett ytterligare skäl för oss att påskynda den norrländ
ska stambanans färdigbyggande vill jag anföra, att om icke Riks
dagen inom kort beslutar att framdraga banan ända till gränsen, 
så torde det kunna hända, att ett privat bolag begär koncession 
att få bygga jernväg mellan Luleå—Ofoten-banan och gränsen. 
En svensk regering skulle få svårt att vägra en sådan koncession, 
och uppenbart är äfven, att ingen magt skulle kunna hindra ak
tierna i det bolaget att förr eller senare öfvergå i ryska händer, 
hvilket kunde blifva af mycket ödesdiger betydelse för Sverige.

Herr Liss Olof Larsson utbredde sig med många ord derom, 
att tullfrågan icke har med denna sak något att skaffa. Jag för 
min enskilda del tror, att den tvärt om har ganska mycket dermed 
att skaffa, då det redan förut blifvit påvisadt, att spansmålstullarne 
skola komma att ådraga Norrbotten och Vesterbotten en årlig 
utgift af omkring 500,000 kronor. Om man dertill lägger Ånger
manland, kommer summan säkert att gå till 750,000 kronor eller 
kanske en million. Under sådana förhållanden, då Horrland skall 
betala, jag_ vill icke säga krigskontribution, men en så stor kon
tribution till jordbrukarne i södra Sverige, anser jag det vara 
mycket rättvist, att ett förökadt anslag till jernvägsbyggandet i 
Horrland blir beviljadt.

Herr Liss Olof Larsson menade tro på, att någon bär i 
kammaren sagt, att Horrland skulle blifva mindre begärligt för 
ryssarne, om det finge jernväg till gränsen. Jag har ej hört någon 
säga så, och det har säkerligen ej heller herr Liss Olof Larsson 
hört. Hvad det varit för ett yttrande, som kunnat gifva honom 
anledning till en så besynnerlig vändning, begriper jag icke 
heller.

Onsdagen den 21 Mars, f. m.
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För (ifrigt sade herr Lass Olof Larsson, att det för Norrland 
Tore af mindre vigt att få banan färdig snart än att ega visshet 
att en gång få den. Men om man beslöte att bygga t. ex. en 
kilometer eller en fjerdingsväg om året, nog skulle väl herr Liss 
Fiss Olof Larsson då begripa, att, om man än kunde vara viss, 
att äfven på det sättet eu gång i tidernas fullbordan få banan 
färdig, det dock för Norrland vore af hufvudsaklig vigt att byggandet 
påskyndades.

Det anmärktes vidare, att svenska jernvägarne lemnade dålig 
afkastning, och att detta väsentligen berodde på den norrländska 
stambanan. Jag tror dock att detta har sin grund äfven i andra 
förhållanden. Till en ej ringa del torde det bero på den stora 
fraktnedsättning, som på sista tiden skett till fördel för mellersta 
Sverige, kanske äfven på kurirtågen.

Herr Fosser framhöll också, att differenserna mellan jernvägarnes 
afkastning och driftkostnaderna, om man deri inräknar räntor och 
kapitalamortering, ökas allt mer och mer. Ja, det kan visserligen 
vara sant, och jag tror äfven, att detta förhållande bör i allmänhet 
tillmätas en ganska stor betydelse. Men här stå så många andra 
och vigtigare intressen på spel, att man måste underkasta sig de 
uppoffringar, som blifva nödvändiga för banans skyndsamma fort
sättande norrut. Vi måste komma derhän, att vi få banan fram 
till den svenska riksgränsen, äfven om det skall vålla statsverket 
rätt känbara uppoffringar under en lång följd af år.

Jag yrkar derför bifall till Kongl. Maj:ts proposition.

Angående 
anslag till 

fortsättning 
af stambanan 

norr om 
Sollefteå.

( Forts.)

Herr Björkman: Herr talman! Jag hade i början, när jag
läste utskottets betänkande, aldrig tänkt mig annat, än att 'ett 
bifall till detsamma följde af sig sjelft. Jag kunde då aldrig tro, 
att herrar norrländingar, som så mycket intressera sig för saken, 
icke skulle vara nöjda med det anslag statsutskottet föreslagit. 
Yi hafva ju alla och en hvar i synnerhet tänkt oss, att de skulder, 
hvari staten kommit, dels för jernvägarne och dels för andra 
saker, måste förr eller senare betalas. Och man trodde, att, när 
tullarne pålagts, man skulle försöka betala litet då och då, när 
man så kunde. Jag har förut angifvit min ståndpunkt i detta 
hänseende och hade verkligen trott, att Riksdagen i sin helhet 
vore af den öfvertygelse, att man skulle spara och draga in, der 
sådant vore möjligt, utan ’ att det vore skadligt för staten. På 
grund häraf tycker jag, att det är nästan underligt, att ej herrar 
representanter för Norrland äro belåtna. Jag skall vid sådant 
förhållande be att få yrka afslag å så väl statsutskottets som Kongl. 
Maj:ts förslag och hemställer om en nedsättning af anslaget till 
1,500,000 kronor.

Ofverläggningen var nu slutad. Herr talmannen framstälde 
propositioner å.de yrkanden, som derunder förekommit, nemligen 
å dels bifall till utskottets hemställan oförändrad, dels bifall å 
densamma i öfrigt, men med beloppets nedsättande till 1,500,000 
kronor, såsom af herr Björkman föreslagits, samt dels slutligen
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att, i enlighet med Kongl. Maj:ts proposition i denna del, till 
fortsättning af stambanan genom öfre Norrland för år 1889 måtte 
beviljas ett anslag af 2,500,000 kronor; och fann herr talmannen 
den första af dessa propositioner vara med öfvervägande, ja be
svarad. Votering begärdes, och sedan till kontraproposition an
tagits det sista af bär ofvan nämnda tre yrkanden, uppsattes, 
justerades och anslogs en så lydande omröstningsproposition.

Den, som bifaller hvad statsutskottet hemstält i 1 punkten 
momentet b) af utlåtandet n:o 27,

röstar Ja;
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Den, det ej vill,

röstar Nej;

Vinner Nej, bar kammaren, i enlighet med Kongl. Maj:ts 
proposition i denna del, till fortsättning af arbetena å stambanan 
genom öfre Norrland för år 1889 beviljat ett anslag af 2,500,000 
kronor.

Omröstningen utföll med 95 ja mot 100 nej; hvadan alltså 
kammaren, i enlighet med Kongl. Maj:ts proposition i denna del, 
till fortsättning af arbetena å stambanan genom öfre Norrland för 
år 1889 beviljat ett anslag af 2,500,000 kronor.

2 punkten.

Bifölls.

§ 8.
Till behandling företogs nu Andra Kammarens första till

fälliga utskotts utlåtande n:o 5 (i samlingen n:o 9), i anledning 
af väckt motion om åtgärders vidtagande till inskränkning i den 
vid kristendomsundervisningen nu brukliga katekesutanläsningen.

Uti en inom Andra Kammaren Väckt, till utskottet hänvisad 
motion, n:o 46, hade herr G. F. Östberg föreslagit, »att .Riksdagen 
måtte hos Kongl. Maj:t anhålla, att åtgärder måtte vidtagas för 
inskränkning af den nu brukliga katekesutanläsningen vid. rikets 
folkskolor och allmänna läroverk samt vid nattvardsundervisningen»; 
men hemstälde utskottet, att motionen icke måtte till någon Riks
dagens åtgärd föranleda.

Herr Östberg, som mot denna utskottets hemställan reser
verat sig, erhöll på begäran ordet och yttrade: Herr talman, 
mine herrar! I den motion, som gifvit anledning till nu före
liggande betänkande, har jag utgått från den uppfattningen, att



katekesutanläsning är ganska allmänt bruklig. Utskottet bar icke 
gjort någon anmärkning mot den åsigt jag framstält om skadlig
beten af denna- utanläsning. Utskottet bar endast anfört, att de 
klagomål öfver en själlös och för långt drifven katekesutanläsning, 
hvilka för ej längesedan förspordes och som jag i min motion 
framstält, icke mera äro berättigade. Under sådana förhållanden 
gäller striden hufvudsakligen spörsmålet om en dylik utanläsning 
upphört, eller om den fortfarande bedrilves. Det är i sådant hän
seende mycket lyckligt, att detta spörsmål blifvit hänskjutet till 
personer, som äro fullt kompetenta att bedöma saken, då de känna 
förhållandena i olika delar af landet. Och då frågan en lång tid 
stått på dagordningen, så torde herrarne också fått tillfälle att 
närmare tänka öfver saken. Skulle kammaren således nu finna, 
att min uppfattning är origtig och utskottets berättigad, så skall 
jag böja mig för kammarens votum samt till och med känna mig 
tillfredsstäld, om de missförhållanden, som gifvit anledning till 
min motion, endast äro att anse såsom undantag. Jag skulle här 
kunna sluta och öfverlemna åt herrarne att afgöra frågan. Jag 
ber dock att derförinnan få framställa ett par erinringar.

Yid 1881 års riksdag väcktes i Andra Kammaren förslag i 
ungefärligen samma syfte som den nu föreliggande motionen. Det 
tillfälliga utskott, till hvilket motionen då remitterades, uttalade 
sig deröfver bland annat på följande sätt: »Rättvist må erkännas, 
att på åtskilliga håll den sunda och rigtiga uppfattningen gjort 
sig på ett tillfredsställande sätt gällande, men inom ganska många 
församlingar qvarstår man ännu på den gamla öfverklagade stånd
punkten, så att utanläsning der bedrifves af hela utvecklingen 
med alla dess bibelspråk, hvartill, på åtskilliga håll, komma dels 
ytterligare någon katekes — såsom Schartaus — och dels sär
skilda presterliga »frågböcker» eller »papper». Att så tillgår i 
folkskolan lärer väl bero väsentligen dels derpå, att läraren der
till nödgas af presterskapet, och möjligen äfven skolinspektör, dels 
ock derpå, att denna »öfverdrifna» utanläsning påkallas för kon
firmationen, dock utan att den långa förberedeisetiden till denna 
i allt fall förkortas. Den för folkskolan till ledning vid under
visningen äfven i kristendom utgifna »normalplanen» borde, rätt 
tillämpad, motverka detta missledda presterliga nits inflytande på 
nämnda undervisning i skolan, men att så icke varit fallet, hvad 
många orter vidkommer, är tillräckligt kändt». Utskottet slutar 
med att hemställa om aflåtande! af en skrifvelse till Kongl. Maj:t 
i syfte att »kraftiga åtgärder måtte vidtagas för att bringa till 
allmän och noggran efterlefnad de i kong!, cirkuläret af 12 maj 
1865 utfärdade föreskrifterna mot en själlös och allt för långt drifven 
utanläsning» på det att detta lika förderfliga som djupt inrotade 
missbruk med religionsundervisningens utöfvande måtte varda 
undanröjdt». Under diskussionen i kammaren upplystes, att ut
skottet hade varit alldeles enhälligt om den uppfattningen, att 
katekesutanläsningen allmänneligen bedrefves. Sedan förslaget 
antagits af Andra Kammaren, afstyrkte emellertid det tillfälliga 
utskott, hvartill frågan af Första Kammaren hänvisats, motionen
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Angående hufvudsakligen på den grund, att utskottet icke ansåg det ytter- 
inskränkning ligare behöfvas att göra någon hemställan till Kongl. Maj:t, då 

i katekes- detta endast åsyftade ett upprepande af redan så väl af Riksdag 
Hwra^uiig. gQm regering vidtagna åtgärder. Dock hade utskottet uttalat 

den åsigten, att utanläsning af lilla katekesen bedrefves vid för 
tidig ålder och borde lämpligen uppskjutas till en något mognare 
ålder, samt att utanläsning af så kallade förklaringar eller ut
vecklingar icke borde förekomma före konfirmationsundervisningen. 
Drågan föll i Första Kammaren.

Jag skall be att från frågans behandling i kamrarne vid 1881 
års riksdag få anföra ett par yttranden, som visa, att man hade 
den uppfattningen, att en fullständig utanläsning af katekesen 
ännu förekom. Så t. ex. yttrade herr Abraham Rundbäck: »Den 
ordagranna utanläsningen är icke såsom motionären påstår ett 
slagord blott; den är fastmer en verklighet, och denna verklighet 
skulle icke vara farlig, om den begränsades på ett måttligt och 
lämpligt sätt, men tyvärr är förhållandet icke sådant i en del 
skolor, och de, som hafva med folkundervisningen att skaffa, veta 
detta alltför väl». Herr grefve Björnstjerna yttrade: »Det för
håller sig icke så, som chefen för ecklesiastikdepartementet uppgaf, 
eller att det ankommer på läraren att undervisa på det ena eller 
andra sättet. Detta beror icke på honom, utan på ordföranden i 
skolrådet, med andra ord på kyrkoherden. Fordrar denne, att 
undervisningen skall meddelas på ett visst sätt, hjelper icke hvad 
skolläraren deremot kan hafva att invända. Han måste rätta sig 
efter den honom gifna tillsägelsen, huru olämplig denna än kan 
förefalla honom. KjHroherden är oftast vän af katekesutanläsning, 
ju mera, desto bättre. Resultatet häraf är, att på de flesta ställen 
drifves, såsom jag af egen erfarenhet känner, denna utanläsning 
till en sådan ytterlighet, att kanske halfva skoltiden deraf upp
tages».

Jag skall icke vidare fortsätta, efter som jag anser att man 
af det redan upplästa kan draga den slutsats, att på den tid, då 
dessa yttranden fäldes, fortgick katekesutanläsningen, och jag tror 
icke att förhållandena i det afseende! sedermera förändrat sig. 
Min egen erfarenhet i frågan är visserligen icke stor, men då jag 
dertill lägger hvad jag från andra håll erfarit, så är jag viss om, 
att utanläsningen fortgår; och på sista tiden har jag genom åt
skilliga dels skriftliga, dels muntliga meddelanden från skollärare 
vunnit bekräftelse på en sådan uppfattnings redighet. Jag vet 
att vid vissa af statens läroverk håller man på denna utanläsning. 
Herr Wennerberg färklarade. visserligen, då frågan år 1881 var före 
i Första Kammaren att utanläsning af lilla katekesen ovilkorligen 
fordrades i statens skolor. Jag vet med fullkomlig visshet, 
att i alla Stockholms folkskolor en ordagrann utanläsning af kate
kesen är påbjuden och strängt utkräfves. Och förhållandet lärer 
vara likadant äfven i Göteborg, att döma af eu uppgift i en tid
ning, der det heter, att utanläsning eger rum i Göteborgs folk
skolor, trots allt hvad folkskolestyrelsen deremot invändt. Vid 
folkskoleläraremöten har man ofta diskuterat om lämpligheten
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a£ katekes-utanläsningen, ock uttalat sig deremot. Så hände t. ex. 
i Stockholm 1886 på ett möte, som räknade 221 deltagare från 
alla delar af riket, att mötet beslöt med 3 4 af de närvarande 
röstande att uttala den mening, »att utanläsning af katekesför
klaringen har ett skadligt inflytande på utvecklingen af barnets 
religiösa lif, förnämligast emedan hon hos det icke reflekterande 
barnet alstrar ovilja mot ämnet». Likadana beslut hafva blifvit 
fattade vid möten på andra håll, fastän jag icke vill upptaga 
tiden med att anföra desamma. Man kan emellertid af dem draga 
den slutsats, att utanläsning af katekesförklaringen ännu är ganska 
allmän.

Utskottet har såsom skäl för sitt afstyrkande utlåtande åbe
ropat sig hufvudsakligen på folkskoleinspektörernas senast afgifna, 
i tryck tillgängliga embetsberättelser, »deruti några klagomål öfver 
svårare missbruk med utanläsning af den antagna katekesför
klaringen icke förekomma». Jag har också läst dessa berättelser 
och kunde, om tiden medgåfve, derur anföra åtskilligt, som strider 
emot detta utskottets uttalande. Det må dock tillåtas mig fram
hålla, att inspektörerna hufvudsakligen framhålla, att förhållandet 
nu är bättre än förr och att det tanklösa rabblandet alltmera för
svinner, men de hafva icke kunnat påstå, att utanläsningen af 
katekesförklaringen upphört. Deremot finner jag att en hel del 
folkskoleinspektörer hafva sagt, att själlös och öfverdrifven utan
läsning af katekesen ännu förekommer på en mängd ställen, ja 
till och med att skolor finnas, der bibliska historien af barnen 
skall läras utantill. Jag har deremot i hela denna samling be
rättelser endast funnit ett enda ställe, hvarest en folkskoleinspektör 
förmält, att läraren tillåter barnen få inhemta katekesens inne
håll utan att alltsammans skall ordagrant läras utantill.

Jag föreställer mig att i fall kammaren skulle finna, att utanläs
ning af katekesen ännu fortfar, kammaren skall vilja fasthålla 
vid sitt beslut 1881, och i sådant fall bifalla min motion.

Härefter anförde:

Herr Metzén: Herr talman, mine herrar! Den fråga som
föreligger här, anser jag, åtminstone för min del, vara af stor vigt. 
Ty det gäller här, herr talman, icke mer eller mindre än huru vida 
Riksdagen skall uttala ett klandervotum mot folkskolelärarne och 
äfven mot elementarlärarne, de lärare nemligen, som hafva sig an
förtrodd kristendomsundervisningen.

Jag vill till en början säga att efter mitt förmenande tillkom
mer det den högsta kyrkliga myndigheten att bestämma omfånget 
— huru mycket — och hvad af de kristliga sanningarna som skall 
genom undervisning meddelas. Men längre tror jag icke att dess 
befogenhet sträcker sig. Sättet huru, denna undervisning skall 
ordnas anser jag icke tillkomma denna myndighet att bestämma, 
och ännu mindre tror jag att det tillkommer Riksdagen. Det vore 
att gifva sig in på pedagogikens område, och dertill anser jag 
verkligen Riksdagen icke vara fullt kompetent, ty vid bedömande
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af frågan huru kristendomskunskapen rätteligen bör bibringas, 
måste man taga hänsyn till barnens olika ståndpunkt, olika för
ståndsutveckling och bildningsgrad. Jag håller derför före, att 
Riksdagen handlade klokast, om den icke befattade sig med några 
pedagogiska uppgifter, utan lemnade dessa åt dem, det vederbör.

Hvad det ifrågavarande ärendet beträlfar, erkänna alla, att 
Luthers lilla katekes bör utgöra grunden för all kristendomsundervis- 
ning. Huru vida Luthers lilla katekes skall läsas utantill och ord för 
ord inpreglas i de ungas minne, derom kunna väl meningarna 
vara delade, men dessa gälla då icke sjelfva textorden, utan endast 
förklaringsstyckena, som förekomma efter textorden. Och äfven 
om en utanläsning af hela den så kallade lilla katekesen icke 
ålägges, så vitnar i alla fall erfarenheten, att barnen föredraga att 
lära sig styckena ordagrannt utantill, och söka vi efter orsaken 
härtill, ligger den helt enkelt deri, att deras ordförråd är ganska 
ringa, hvarför de således sakna egna ord och uttryck för de san
ningar, som innehållas i läroboken. Skall man då under sådana 
omständigheter förbjuda all utanläsning'? Hej, jag anser, att lika 
gerna skulle man äfven kunna förbjuda all innanläsning, ty den 
försiggår ofta på ett ganska själlöst och mekaniskt sätt. Hvad 
den s. k. stora katekesen beträffar, har det aldrig varit menin
gen, att barnen skulle lära sig densamma utantill. Denna utgör 
endast en hjelpreda och en handledning för läraren. Detta är 
dess uppgift i likhet med hvarje annan lärobok. Ett ordagrannt 
uppräknande af denna förklarings ord kan följaktligen icke god
kännas. Det vore orimligt att begära, det lärjungen skulle bibe
hålla i minnet icke blott det, som förklaras, utan äfven sjelfva 
förklaringen. Härutinnan är jag villig gifva motionären rätt. Men 
nu utgör denna lärobok, den s. k. storkatekesen, icke blott för
klaringar öfver Luthers lilla katekes, utan derjemte en kort sam
manfattning af kristendomens hufvud sanning ar. Billigt torde få 
anses att den, som skall admitteras till H. H. Nattvard, bör 
nöjaktigt kunna redogöra för dessa hufvudläror, vare sig det sker 
med katekesens eller med fritt valda ord. Att derför vilja liksom 
förbjuda all utanläsning af storkatekesen, det vore enligt mitt för
menande lika orimligt som att påbjuda en dylik utanläsning. I 
detta fall kan man endast lemna åt den erfarne lärarens eget be- 
pröfvande att bestämma hvad som bör och icke bör läsas utantill. 
Men får det nu anses nödigt att till en viss grad åtminstone bi
behålla utanläsningen, är det å andra sidan lika nödvändigt att 
söka hämma det missbruk, som i flere skolor gjort sig gällande i 
detta afseende. Motionären tyckes antaga, att detta missbruk är 
allmänt rådande i våra skolor, ty han säger, att det råder i alla 
skolor. I detta fall har han dock icke rigtigt lyckats få folkskole- 
inspektörerne på sin sida, och deras utlåtanden i ämnet hafva väl 
icke så litet att betyda. Jag skulle kunna uppläsa åtskilliga folk
skoleinspektörers yttranden i detta fall, men vill icke i anseende 
till den långt framskridna tiden på dagen besvära kammaren der
med. Jag skall blott anhålla att ur de senast utgifna berättelserna 
om folkskolorna i riket, hvilka sträcka sig mellan åren 1877 och
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1881, få låsa upp eu helt kort sammanfattning, utarbetad å folk- 
skolebyrån inom eeklesiastik-departementet, af hvad samtlige rikets 1 
folkskoleinspektörer yttrat om kristendomsundervisningen. Det 
beter der: »att kristendomsundervisningen i allmänhet blifvit bättre 
ordnad och bedrifves på ett mera fruktbärande sätt än tillförene». 
Vidare: »med afseende på undervisningssättet vitsordas nemligen
af de allra fleste inspektörerne, att den tanklösa utanläsningen 
fortfarande allt mer och mer i skolorna vikit undan och gifvit 
rum för ett mot det höga ämnets betydelse svarande förfarings
sätt. Der ännu det gamla missbruket i detta afseende undantags
vis qvarstår, synes det bero af inflytelse från föräldrahemmen eller 
af oförmåga hos ett färre antal ointresserade eller mindre kunniga 
lärare. För öfrigt gifvas öfverensstämmande vitnesbörd om den 
betydliga förbättringen af katekesundervisningen, som på senare 
lider kunnat iakttagas, och som tillskrifves ej mindre den nya 
katekes-utvecklingens störa företräden i reda och klarhet, än äfven 
lärarnes goda bemödanden». Likaså yttrar eu inspektör från Skara 
stift: »sedan den äldre generationen af folkskolelärarne allt mer 
och mer gått bort, har den mekaniska och andefattiga utanläsnin
gen af katekesen allt mer och mer försvunnit ur folkskolorna och 
en bättre undervisning trädt i stället till ej ringa fromma för 
barnen». Fn annan yttrar: »Det tanklösa upprabblandetafkatekes
styckena hör nu nästan allestädes till en förgången tid. Lexan 
förberedes, nödiga förklaringar gifvas; lilla katekesen ställes i när
maste samband med utvecklingen ; lärosatserna belysas med bibliska 
berättelser o. s. v. Blott i fyra af inspektionsdistriktets 215 folk
skolor har jag haft anledning anmärka tanklös och öfverdrifven 
utanläsning. Oftare har jag funnit en motsatt ytterlighet gorå sig 
gällande». Öfver sistnämnda missrigtning anmärkes ock åt inspek
törer från andra håll, »huru som lärare, påverkade, af det berättigade 
ifrandet mot origtig utanläsning, fattat misstro till all utanläsning 
och dervid antingen förfalla, till ett svamlande ordflöde utan sam
manhang eller söka i barnens minne vid sidan af katekesens ord 
inpregla en s. k. katekisation, som utgöres af stereotypa, svar på 
stereotypa frågor». En inspektor från Upsala stift säger sig.kunna 
vitsorda, att »kristendomsundervisningen bedrifves af en icke så 
ringa del af lärarepersonalen på ett särdeles tillfredsställande sätt, 
af en och annan till och med på ett utmärkt sätt», och intygar, 
att det rent mekaniska lexförhörandet numera endast förekommer 
på få ställen, samt tillägger dervid: »ofta nog har jag funnit mig 
föranledd att påminna om nödvändigheten, deraf, att det.lästa och 
utredda jemväl må fästas i barnens minne för att blifva deras 
verkliga egendom».

Det är icke lönt att uppläsa mera och dermed upptaga kam
marens tid. Om nu motionen skulle bifallas, hvad blefve då det 
egentliga resultatet häraf? För min del kan jag icke finna annat 
än att det endast skulle leda till förnyandet af kongl. cirkuläret 
den 12 maj 1805. Jag hemställer verkligen, huru vida det vore 
lämpligt att på så sätt gång på gång förnya förut gifna och ännu 
gällande bestämmelser, och hvartill skulle detta dessutom gagna?
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_ Angående Bet vore enligt min uppfattning ett misstroendevotum mot hela 
inskränkning v^r aktade lärarecorps, som fått uppdraget att meddela barnen 
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(Forts.) missmodiga och deraf hafva de sannerligen icke gjort sig för- 
tjente.

På grund af hvad jag nu haft äran anföra, her jag få yrka 
afslag på motionen och bifall till utskottets betänkande.

Herr Anjou: Då jag i närmare ett fjerdedels sekel haft be
fattning med folkskoleväsendet, dels såsom seminariilärare och 
dels såsom inspektör, ville jag min pligt likmätigt gerna hafva 
uppträdt i denna fråga, men då jag i de väsentligaste stycken 
blifvit förekommen af den senaste talaren, kommer jag icke att 
yttra många ord.

Jag vill endast säga, att jag i allmänhet delar folkskoleinspek
törernas uppfattning af förhållandena. Mitt distrikt är visserligen 
icke stort, men under mina inspektionsresor har jag med ett eller 
annat undantagsfall icke funnit annat, än att ställningen i före
varande afseende blifvit under den senare tidsperioden väsentligen 
förbättrad. Jag utgår härvid från den förutsättning, att motionä
ren med sitt tal om utanläsning egentligen menar tanklös utan
läsning. Jag har väl någon gång påträffat sådant oskick, men 
icke alltid ansett det löna mödan eller befrämja saken att utan 
vidare deremot uppträda med ovilkorligt förbud. Så t. ex. har jag 
vid besök hos en gammal oexaminerad lärare, som icke haft till
fälle att tillgodogöra sig våra seminariers undervisning, funnit 
mycket att anmärka beträffande bristen på metodiskt förfarande. 
Men jag måste bekänna, att jag i egenskap af inspektör icke an
sett mig under sådana förhållanden böra ingripa, då mannen för 
öfrigt var samvetsgrann och nitisk. Han skulle icke med bästa 
vilja kunnat göra sig till godo anvisningar till någon genomgri
pande förändring i sitt undervisningssätt; och då härtill kom, att 
han genom sitt personliga inflytande på barnen inverkade fördel
aktigt på deras flit och sedlighet, så att föräldrarne gerna sände 
sina barn till hans skola, emedan, såsom de uttryckte sig, de i 
hans skola blifva »så snälla och lydiga»; så ansåg jag mig ega 
goda skäl att öfverse med svagheten i metodiskt afseende.

Jag har för öfrigt den öfvertygelsen, att man icke hör vänta 
allt för mycket af det ena eller andra metodiska förfaringssättet. 
En undervisning enligt alla konstens regler kan, särskild! på kri- 
stendomskunskapens område, lemna mindre nöjaktiga resultat, lika 
som ock mången brist härutinnan kan motverkas och öfverskylas 
genom eu lärares nit och kärlek till barnen. En viss grad af fri
het måste här nödvändigt lemnas läraren, om man ej vill förqväfva 
hans individualitet. Det gäller härvid först och främst att gifva 
akt på resultatet af hans arbete. Hufvudsaken är att barnen veta 
något; att de efter måttet af sin intellektuella utveckling visa sig 
hafva uppfattat och begripit hvad som blifvit dem meddeladt. Och 
att detta mål icke är vunnet dermed, att de kunna utantill upp- 
rabbla en lexa, det är ju en gifven sak. En dylik utanläsning är



ju naturligtvis förkastlig, dock icke derför att den skulle anses 
för svår ock allt för betungande, utan snarare derför, att den är 
alltför lätt, alltför otillräcklig, enär barnen derigenom fått undan
draga sig det arbete, som består uti att begrunda ock vinna någon 
klarhet uti det som de inlärt. De måste nemligen först lära sig 
att uppfatta hvad de läsa, ock om utanlexan sedan kommer så 
till sågandes af sig sjelf såsom resultatet, så får den sannerligen 
icke anses såsom något olyckligt och skadligt, utan skall betraktas 
såsom något godt och förträffligt. Här tyckes på många håll råda 
en missuppfattning af utanläsningens betydelse. Den anses såsom 
i ock för sig skadlig och förvänd, medan det i sjelfva verket för
håller sig så, att denna form af läsning är så väl som innanläs
ning en mycket god och lämplig sak, hvilken visserligen likasom 
allt annat kan missbrukas, men som icke får förblandas med sin 
vrångbild. Utanläsningen utgör all läsnings både förutsättning och 
mål. Man kan nemligen icke börja lära innanläsning, innan man 
först utantill lärt sig de ljud, som betecknas med bokstäfverna. 
Och endast derigenom, att barnen fortfarande i minnet bevara 
dessa ljud, kunna de förkofras i den svåra konsten att aflösa ljud
tecknen. Och sedan, när de vunnit denna färdighet, huru måste 
icke barnen vid den fortsatta innanläsningen alltjemt i minnet 
fasthålla betydelsen af de föreställningar, hvilka funnit uttryck 
uti de särskilda orden, för att begripa något af hvad de läsa. 
Denna kunskap läsa de sig ej till, den vinna de i väsentlig mån 
derigenom, att deras språkförråd under umgänget med menniskor 
växer — dock alltjemt under vilkor att de behålla i minnet hvad 
de på denna väg inhemtat.

Tanklös utanläsning är visserligen någonting dåligt, men tank
lös innanläsning är alls icke bättre. Den sistnämnda är efter min 
tanke just modren till den förstnämnda, och endast i den mån 
man lyckas aflägsna orsaken, kan verkan blifva en annan. Men 
här må väl märkas, att öfverdrift åt så väl ena som andra hållet 
verkar skadligt. För mycket och för litet skämmer allt. För om
kring 20 år sedan, på sextiotalet, herskade ännu mångenstädes den 
oseden att ej fråga efter, om barnen begrepe något af det som 
lästes innantill. Tanklös innantillrabbling hörde då till regeln. 
Derpå sökte man råda bot — icke genom förbud mot innanläs
ning, utan genom bemödanden att tillhålla lärarne att för barnen 
förklara, hvad de läste. Detta skedde också men på ett så öfver
drifvet sätt, att inspektörerna snart funno, att barnen af idel för
stånd slutligen icke kunde läsa innantill. Man fann sig derför 
nödsakad att göra modifikationer i metoden, och s. k. kursiv- 
läsning fick större plats på schemat. Och hvad som sålunda fun
nits gälla om innanläsningen har sin fulla motsvarighet, när fråga 
är om utanläsningen. Öfverdrifven tanklös innanläsning gör, att 
barnen icke förstå hvad de läsa, men för litet innanläsning verkar 
derhän, att barnen icke kunna läsa hvad de förstå. På samma 
sätt: tanklös utanläsning medför, att barnen icke förstå hvad de 
läsa; men otillräcklig utanläsning verkar, att barnen ej lämna hvad 
de förstått och läst. Genom den nya katekesförklaringen har i
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öch; med lärobokens uppställning blifvit gifven en anvisning efter 
rigtiga metodiska grunder till' läroinnebållets rätta behandling; 
och genom den för folkskolorna utfärdade normalplanen har, hvad 
katekesläsningen angår, sådana föreskrifter meddelats om kursför
delningen, att man måste erkänna, att i hvad på lagstiftningen 
ankommer vederbörande sökt afvärja de öfverklagade missbruken. 
Om man vill göra sig mödan att undersöka, huru det förhåller sig 
med undervisningen vid seminarierna, skall man ock nogsamt 
finna, att denna visserligen icke går i rigtningen att uppmuntra 
en tanklös katekesläsning. Vid normalskolorna öfvas tvärt om ele
verna flitigt att vid lexornas förberedande så noggrannt genomgå 
de förelagda uppgifterna, att, om och när utanläsningen kommer, 
den blir en god, mogen frukt af den föregående behandlingen af 
ämnet. På grund af hvad jag sålunda anfört är det tydligt, att 
jag icke anser den af motionären åsyftade åtgärd lämplig eller 
nödig. Skulle Kongl. Maj:t, på Riksdagens hemställan, i detta 
afseende finna någon förordning vara af nöden, anser jag den böra 
få en mycket vidsträcktare omfattning. Godt vore det utan tvif
vel, om man medelst lagstadganden kunde bidraga till afskaffande 
af all slags tanklös så väl utanläsning som innanläsning, och detta 
så väl af katekes som af alla andra läroämnen.

Vidare anfördes icke. Sedan herr talmannen framstäit propo
sitioner å hvartdera af de olika yrkandena, biföll kammaren ut
skottets hemställan.

Kammarens förhandlingar uppskötos nu till kl. 7 e. m., då 
kammarens ledamöter genom utfärdadt anslag voro kallade att 
åter sammanträda; och åtskildes kammarens ledamöter kl. 3,is e. m.

In fidem

A. E. J. Johansson.

Stockholm, K. L. Beckman, 1888.


